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PROTOKÓŁ nr XLIX/2022 

sesji Rady Miejskiej w Suwałkach 

odbytej w dniu 28 września 2022 r. w godzinach 1100 – 1750 

w sali sesyjnej im. Józefa Gajewskiego nr 26 Urzędu Miejskiego w Suwałkach  

przy ul. Mickiewicza 1 oraz zdalnie za pośrednictwem środków  

porozumiewania się na odległość. 

 

Obradom przewodniczył Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej w Suwałkach.  

Radni obecni na sesji: 

 

1. Bogdan Bezdziecki  

2. Sylwester Cimochowski  

3. Tadeusz Czerwiecki 

4. Zbigniew Roman De-Mezer 

5. Anna Maria Gawlińska 

6. Krystyna Gwiazdowska 

7. Jacek Juszkiewicz 

8. Mariola Brygida Karpińska  

9. Kamil Klimek 

10. Karol Korneluk 

11. Jarosław Józef Kowalewski 

12. Stanisław Kulikowski 

13. Kamil Lauryn 

14. Jacek Niedźwiedzki 

15. Adam Ołowniuk 

16. Wojciech Pająk 

17. Zdzisław Przełomiec 

18. Jacek Roszkowski 

19. Anna Ruszewska  

20. Jarosław Schabieński   

21. Andrzej Turowski 

22. Łukasz Wojno 

23. Marek Lech Zborowski-Weychman 

 

– Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

 

W obradach uczestniczyli: 

Prezydent Miasta, Zastępcy Prezydenta Miasta Suwałk, naczelnicy niektórych wydziałów 

Urzędu Miejskiego, kierownicy inspekcji, straży, sołtysi, prezesi i dyrektorzy niektórych 

jednostek organizacyjnych,   

– Listy obecności stanowią załączniki nr 2 – 5 do protokołu. 
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Ad pkt. 1 

Otwarcie obrad. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył XLIX sesję Rady Miejskiej  

w Suwałkach, jednocześnie informując, że obrady Rady Miejskiej realizowane są w sposób 

hybrydowy w Urzędzie Miejskim oraz w sposób zdalny za pośrednictwem środków 

porozumiewania się na odległość.  

 

Zdzisław Przełomiec powitał przybyłe osoby, których udział w obradach jest wymagalny. 

Powitał Czesława Renkiewicza – Prezydenta Miasta Suwałk, Romana Rynkowskiego – 

Zastępcę Prezydenta Miasta, Wiesława Stelmacha – Skarbnika Miasta, Mariusza Klimczyka – 

Sekretarza Miasta. 

Powitał również przedstawicieli prasy, radia i telewizji oraz internautów.  

 

Następnie powitał radnych Rady Miejskiej w Suwałkach i stwierdził, że na 23 radnych 

ustawowego składu Rady w obradach bierze udział 21 radnych, w związku z powyższym 

istnieje wymagane quorum do podejmowania prawomocnych uchwał. 

 

Następnie przybliżył zasady przebiegu sesji. 

 

Ad pkt. 2 

Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  

 

Zdzisław Przełomiec przypomniał, że porządek obrad radni otrzymali wraz z materiałami  

i zawiadomieniem o zwołaniu sesji.  

 

Następnie poinformował, że Prezydent Miasta zwrócił się z wnioskiem o zdjęcie z porządku 

obrad punktu 21. „Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy parkowi przy 

ulicy Kolejowej.” 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk powiedział, że ten punkt pojawił się w 

związku z inicjatywą Izby Przemysłowo-Gospodarczej w Suwałkach, która wystąpiła z 

wnioskiem o nadanie nazwy parkowi im. Przedsiębiorcy. Jak zaznaczył, pojawiły się głosy ze 

strony radnych, żeby zastanowić się jeszcze nad tą nazwą.  Dodał, że sprawę trzeba jeszcze 

przeanalizować w obecności inicjatorów i być może wrócić do niej na kolejnej sesji.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad zmianą w porządku 

obrad. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec przypomniał, że zgodnie z art. 20 ust. 1a ustawy o samorządzie 

gminnym Rada gminy może wprowadzić zmiany w porządku bezwzględną większością 

głosów ustawowego składu rady, tj. 12 głosów za wnioskiem.  
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W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) wniosek o zmianę porządku obrad, 

został przyjęty. 

 

Zdzisław Przełomiec dodał, że w związku ze zdjęciem punktu z porządku obrad, numeracja 

od pkt 21 zostaje pomniejszona.  

 

Mariola Brygida Karpińska powiedziała, że w imieniu Pani inwestor z ul. Waryńskiego 

została poproszona o zdjęcie z porządku obrad punktu „Rozpatrzenie projektu uchwały w 

sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

terenu położonego w ciągu ulicy Ludwika Waryńskiego na odcinku pomiędzy ulicami 

Tadeusza Kościuszki i Teofila Noniewicza w Suwałkach.”. Następnie odczytała wniosek  

w sprawie zniesienia z porządku obrad projektu w/w uchwały.  

– wniosek stanowi załącznik nr 7 do protokołu.   

Zdzisław Przełomiec poinformował, że z wnioskiem o zdjęcie punktu z porządku obrad 

może zwrócić się radny, wobec czego wniosek ten zostanie poddany pod głosowanie.  

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk wytłumaczył, że to uchwała, która może 

rozpocząć proces planowania przestrzennego w tym rejonie miasta a nie zamyka sposób 

zagospodarowania. Jak powiedział, na tym etapie, jeśli Rada Miejska przyjęłaby uchwałę to 

do czasu uchwalenia nowego planu obowiązuje stary. Dodał, że obecny plan 

zagospodarowania przestrzennego zawiera zabytek, który dziś nie istnieje i są zapisy planu 

mówiące o jednej linii zabudowy, która jest z zachowaniem tego obiektu i druga w sytuacji 

wykreślenia tego budynku z rejestru zabytków. Dodał, że wykreślenie zabytku nastąpiło a to 

oznacza, że sytuacja wygląda inaczej.  

Dodał, że uchwała, nad którą będą głosować radni niczego nie zmienia w tym stanie 

prawnym, który jest, póki nie będzie nowego stanu prawnego a do tego – jak to określił – 

daleka droga.  

Podkreślił, że Miasto chce zawsze wychodzić naprzeciw oczekiwaniom inwestorów, jednak 

na pierwszym miejscu zawsze jest interes publiczny, interes miasta. Powiedział, że jeśli 

chodzi o układ komunikacyjny w tamtym rejonie ul. Waryńskiego pojawiła się koncepcja, 

aby zrobić jedną jezdnię, jednak – jak podkreślił – jak Prezydent Miasta ma inne zdanie na ten 

temat. Zaznaczył, że na pewno chodniki są za wąskie, powinny być szersze ze względów 

bezpieczeństwa.  

 

Zdzisław Przełomiec powiedział, że zgodnie z §27 ust. 5 Statutu Miasta, radna Mariola 

Brygida Karpińska zgłosiła wniosek formalny o zdjęcie punku 22 w brzmieniu „Rozpatrzenie 

projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego terenu położonego w ciągu ulicy Ludwika Waryńskiego na 

odcinku pomiędzy ulicami Tadeusza Kościuszki i Teofila Noniewicza w Suwałkach.” 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad zmianą w porządku 

obrad. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
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W wyniku głosowania większością głosów („za” – 7 radnych; „przeciw” – 11 radnych; 

„wstrzymuje się” – 5 radnych) wniosek o zmianę porządku obrad, nie został przyjęty. 

Tadeusz Czerwiecki poprosił o przesunięcie punktu 8. „Stanowisko Rady Miejskiej w 

Suwałkach w sprawie zamierzenia inwestycyjnego obejmującego budowę obiektu Biblioteki 

Publicznej w Suwałkach – Medioteki.” na kolejną sesję Rady Miejskiej a w międzyczasie 

opracowanie symulacji kosztów późniejszego utrzymania obiektu w porównaniu z obecnymi 

kosztami utrzymania obiektów biblioteki. Podkreślił, że obiekt jest niewątpliwie potrzebny 

dla miasta, jednak pytanie, czy w tej chwili Miasto stać na utrzymanie takiego budynku.  

 

Zbigniew Roman De-Mezer powiedział, że zawsze przed sesją jest spotkanie szefów klubów 

i wspólnie z radnymi Klubu Prawa i Sprawiedliwości ustalono Stanowisko wraz z 

poprawkami wniesionymi przez radnych PiS, dlatego – jak powiedział – nie rozumie, 

dlaczego teraz punkt miałby być wycofany.   

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk wytłumaczył, że do ustalenia kosztów 

utrzymania obiektu trzeba mieć gotowy projekt. Obecnie główna siedziba biblioteki i filie 

zajmują 2135 m² powierzchni użytkowej, natomiast powierzchnia Mediateki to 2947 m². 

Dodał, że dzięki temu, że nowy budynek miałby być zbudowany z zastosowaniem nowych 

technologii i fotowoltaiki, według niego nie generowałby większych kosztów za energię niż 

obecne lokalizacje. A – jak podkreślił – energia to obecnie podstawowy koszt utrzymania 

budynków. Na koniec zaznaczył raz jeszcze, że bez projektu nie jest w stanie oszacować 

dokładnie kosztów utrzymania budynku. Dodał, że według niego jest to rozsądna i właściwa 

decyzja, aby przystąpić do realizacji obiektu oraz że są na to zagwarantowane środki 

finansowe z Unii Europejskiej w wysokości 85%. 

Wspomniał, że w tej chwili Miasto jest po rozstrzygnięciu konkursu architektonicznego i 

trzeba byłoby przystąpić do negocjacji, aby podpisać umowę z biurem projektowym. 

Przeciąganie sprawy o kolejny miesiąc niczego nie zmieni. 

 

Jacek Juszkiewicz wyjaśnił, że wniosek Tadeusza Czerwieckiego nie dotyczył 

kwestionowania ustanowionego stanowiska, które zostało uzgodnione przed posiedzeniem 

Rady Miejskiej i nikt nie wyraża w stosunku do niego uwag. Kwestia dotyczy natomiast tego, 

aby przesunąć omawianie tego tematu na kolejny miesiąc i poprzedzenie tego szacunkami, 

kalkulacjami przyszłych kosztów.  

Przyznał, że projekt budzi różne przemyślenia i obawy ze strony radnych, stąd na pewno też 

wniosek o przesunięcie omawiania tego punktu.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad zmianą w porządku 

obrad. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 2 radnych; „przeciw” – 12 radnych; 

„wstrzymuje się” – 9 radnych) wniosek o zmianę porządku obrad, nie został przyjęty. 
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Radni nie zgłosili więcej uwag do przedstawionego porządku obrad. 

 

 

 

Przyjęty został następujący porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad. 

3. Przyjęcie Protokołu nr XLVIII/2022 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 27 lipca 

2022 r. 

4. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej w 

Suwałkach od dnia 27 lipca 2022 roku.  

5. Wnioski i oświadczenia radnych. 

6. Informacja z wykonania Budżetu Miasta za I półrocze 2022 r.  

7. Sprawozdanie z działalności Komisji Rewizyjnej za I półrocze 2022 r. 

8. Stanowisko Rady Miejskiej w Suwałkach w sprawie zamierzenia inwestycyjnego 

obejmującego budowę obiektu Biblioteki Publicznej w Suwałkach – Medioteki. 

9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie współpracy Miasta Suwałk z Miastem 

Tarnopol na Ukrainie. 

10.  Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie współpracy Miasta Suwałk  

z Powiatem Cẽsis na Łotwie. 

11. Informacja z realizacji w 2021 roku „Programu szczepień przeciwko wirusowi 

brodawczaka ludzkiego dla mieszkanek Suwałk”.  

12. Informacja z konsultacji społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej w 

sprawie uchwalenia Programu współpracy Miasta Suwałk z organizacjami 

pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 

kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na rok 2023.  

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Programu współpracy Miasta 

Suwałk z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 

3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o 

wolontariacie, na rok 2023.  

14. Informacja z konsultacji społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej w 

Suwałkach w sprawie trybu powoływania członków oraz  organizacji i trybu działania 

Suwalskiej Rady Działalności Pożytku Publicznego. 

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie trybu powoływania członków oraz organizacji 

i trybu działania Suwalskiej Rady Działalności Pożytku Publicznego. 

16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie upoważnienia Dyrektora Miejskiego Ośrodka 

Pomocy Rodzinie w Suwałkach do załatwienia indywidualnych spraw z zakresu 

przyznawania, wypłacania i określania wysokości dodatku dla podmiotów wrażliwych z 

tytułu wykorzystania niektórych źródeł ciepła. 

17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie Regulaminu 

wynagradzania nauczycieli przedszkoli, szkół i placówek oświatowych, prowadzonych 

przez Miasto Suwałki. 
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18. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do opracowania Strategii 

Rozwoju Ponadlokalnego ZIT MOF Suwałk do roku 2030. 

19. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nabycia odrębnej własności lokali. 

20. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zwolnienia z obowiązku zbycia w drodze 

przetargu nieruchomości przeznaczonej na cel publiczny. 

21. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego terenu położonego w ciągu ulicy Ludwika 

Waryńskiego na odcinku pomiędzy ulicami Tadeusza Kościuszki i Teofila Noniewicza 

w Suwałkach. 

22. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego obszaru ograniczonego ulicami: Turkusową, Brylantową, Bursztynową 

oraz terenami zabudowanymi wzdłuż ulicy Dubowo I w Suwałkach. 

23. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do opracowania miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego terenu centrum handlowego „Suwałki Plaza”, 

wraz z ulicami: Generała Józefa Dwernickiego i Teofila Noniewicza w Suwałkach. 

24. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaopiniowania wniosków Nadleśnictwa 

Suwałki o uznanie lasu za ochronny oraz o pozbawienie lasu charakteru ochronnego. 

25. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na bezprzetargowe 

wydzierżawienie na okres 10 lat części nieruchomości Lotniska Suwałki pod budowę 

stacji tankowania samolotów, którego trwałym zarządcą jest Zarząd Dróg i Zieleni w 

Suwałkach. 

26. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie pozbawienia kategorii drogi publicznej części 

drogi gminnej nr 101319 B (ulica Bolesława Krzywoustego) w Suwałkach, poprzez 

wyłączenie jej z użytkowania. 

27.  Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia dróg wewnętrznych położonych w 

mieście Suwałki do kategorii dróg gminnych. 

28.  Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie pozbawienia dróg położonych w Mieście 

Suwałki kategorii dróg powiatowych.  

29.  Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia dróg położonych  

w Mieście Suwałki do kategorii dróg gminnych. 

30. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie herbu Miasta Suwałk oraz określenia zasad 

jego używania. 

31. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustanowienia 

sztandaru Miasta Suwałk.  

32. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustanowienia 

insygniów Miasta Suwałki i zasad ich używania. 

33. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustanowienia flagi 

i flagi stolikowej Miasta Suwałk. 

34. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zniesienia sołectw na terenie Miasta Suwałki. 

35. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta  

na 2022 rok. 

36. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2022-2040. 
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37. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie skargi Radosława K. na działalność 

Prezydenta Miasta Suwałk w sprawie zwrotu i przywrócenia prawa jazdy.  

38. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie skargi Dawida D. na działanie Miejskiego 

Ośrodka Pomocy Rodzinie w Suwałkach. 

39. Przyjęcie Obwieszczenia w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały  

w sprawie ustanowienia i zasad przyznawania dorocznych nagród Miasta Suwałki za 

osiągnięcia w dziedzinie twórczości artystycznej, upowszechniania i ochrony kultury, 

opieki nad zabytkami oraz ich wysokości.  

40. Przyjęcie Obwieszczenia w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały  

w sprawie ustanowienia i zasad przyznawania stypendium artystycznego Prezydenta 

Miasta Suwałk dla dzieci i młodzieży.  

41. Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

42. Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

 

Ad pkt. 3 

Przyjęcie protokołu nr XLVIII/2022 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 27 lipca 2022 roku. 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że zgodnie z § 46 

Statutu Miasta Suwałk protokół obrad z XLVIII/2022 sesji został sporządzony i wyłożony do 

wglądu radnym w Biurze Rady Miejskiej. Radni mogli zgłaszać poprawki lub uzupełnienia do 

protokołu nie później niż w dniu roboczym poprzedzającym sesję Rady Miejskiej, na której 

następuje przyjęcie protokołu, czyli w dniu 27 września 2022 r.  

 

W wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili poprawek i uzupełnień,  

wobec powyższego protokołu nr XLVIII/2022 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 27 lipca 2022 roku, został przyjęty. 

 

 

Ad pkt. 4 

Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej w 

Suwałkach od dnia 27 lipca 2022 roku.   

– Informacja stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Informację 

wszyscy radni otrzymali w materiałach na sesję Rady Miejskiej. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono, wobec czego Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk  

i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 27 lipca 2022 roku, została 

przyjęta. 

 

 

Ad pkt. 5 

Wnioski i oświadczenia radnych. 
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Karol Korneluk zapytał, na jakim etapie są projekty w ramach 9. edycji Suwalskiego 

Budżetu Obywatelskiego, jak również poprzednich edycji, ponieważ wiadomo, że nie 

wszystkie projekty zostały zakończone. 

Zapytał również o funkcjonowanie Ogrzewalni, którą prowadzi teraz Miejski Ośrodek 

Pomocy Rodzinie.  

Następnie poruszył kwestię naboru na stanowisko prezesa Przedsiębiorstwa Wodociągów i 

Kanalizacji oraz konkursu na Naczelnika Wydziału Kultury i Sportu.  

Kolejno zapytał czy w Zarządzeniu dotyczącym honorowego patronatu Prezydenta Miasta są 

planowane jakieś zmiany, szczególnie jeśli chodzi o zniżki za korzystanie z miejskich 

obiektów.  

 

Marek Lech Zborowski-Weychman zapytał o konieczność oszczędzania przez Miasto ze 

względu na rosnące ceny. Dodał, że zachodzi konieczność oszczędzania wszędzie tam, gdzie 

jest to możliwe a nie wszędzie te oszczędności są wdrażane. Dodał, że ciągi piesze, ciągi 

komunikacyjne muszą pozostać oświetlone, jednak jeśli chodzi o niektóre budynki miejskie 

nie wszędzie jest to konieczne, np. budynek SOK-u.  

Dodał, że Prezydent Miasta powołał Zespół, który ma przygotować plan oszczędności w 

mieście i wyraził nadzieję, że zadania tego Zespołu będą szerokie i we wszystkich miejskich 

obiektach znajdą się oszczędności. Dodał, że być może przydałoby się uruchomienie numeru 

telefonu, pod który mieszkańcy mogliby zgłaszać swoje uwagi dotyczące np. tego, gdzie 

warto wygasić oświetlenie.  

Następnie zadeklarował oszczędzanie ze swojej strony, jeśli chodzi o udział w sesjach. 

Poprosił, aby dokumenty były do niego dostarczane w wersji elektronicznej, zamiast 

papierowej.  

Kolejny temat, który poruszył radny dotyczył remontu skrzyżowania ulicy Utrata z Łąkową. 

Jak powiedział, prace postępowały tam bardzo szybko a od ok. miesiąca nic się nie dzieje. 

Zapytał, kiedy zostanie uruchomiona sygnalizacja świetlna.  

Następnie zapytał, czy to prawda, że w mieście w związku ze zmianami organizacyjnymi nie 

będzie już Miejskiego Konserwatora Zabytków.   

 

Adam Ołowniuk zapytał czy sztuczne boiska są czynne w weekendy czy szkoły je zamykają. 

Dodał, że dotarła do niego informacja, że np. w szkole przy ul. Hamerszmita w weekend 

wszystko jest pozamykane i dzieci przedostają się przez ogrodzenie i korzystają z boiska.  

Następną kwestią, którą poruszył radny była winda dla osób niepełnosprawnych w szkole 

przy ul. Zielnej. Jak powiedział winda już dawno została wybudowana a wciąż nie została 

oddana do użytku.  

Kolejno zaapelował o otwarcie pływalni Ośrodka Sportu i Rekreacji. Zaznaczył, że zna 

sytuację Miasta, jednak jest to obiekt użyteczności publicznej służący mieszkańcom. Jak 

powiedział doszły go słuchy, że od stycznia będzie też prawdopodobnie zamknięta siłownia. 

Ludzie nie są z tego zadowoleni. Dodał, że słyszy wypowiedzi władz miasta o oszczędzaniu i 

cięciu pieniędzy na sport, bo tak jest najłatwiej i że osoby, szkoły które korzystają np. z 

pływalni nie będą miały problemu, aby korzystać z Aquaparku. Tymczasem, jak powiedział, 

szkoła w której pracuje dostała pismo odmowne z Aquaparku ze względu na brak miejsc. 
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Zaznaczył, że problemy są głównie w godzinach popołudniowych. Dodał, że mieszkańcy 

płacą pełną cenę a nie mają komfortu pływania, ponieważ basen jest zajęty przez grupy 

zorganizowane. 

Dodał, że słyszał również o planowanej podwyżce cen biletów do Aquaparku. Tymczasem – 

jak podkreślił – mieszkańcy widzą na co dzień oświetlone obiekty miejskie, telebimy, wyspa, 

iluminacje, fontanna, Stara Łaźnia itd. Jak powiedział, jeśli Miasto poszukuje dochodu, 

powinno uaktywnić bardziej Hostel, Arenę i zmniejszyć np. ulgi na bilety.  

Dodał, że trzeba słuchać mieszkańców, bo oni też tworzą samorząd.  

 

Wojciech Pająk powiedział, że jeśli chodzi o oszczędności, mieszkańcy zwracają się w 

kwestiach budżetów domowych. Jak powiedział, to są kwestie, które samorząd swoimi 

środkami coraz trudniej może zabezpieczyć, coraz większą rolę ze względu na podatki 

odgrywa rząd i radny ma poczucie, że Miasto dostaje narzędzia nieadekwatne do tego, jakie 

są potrzeby. Powiedział, że różne samorządy mają różne pomysły, jak oszczędzić. 

Wracając do budżetów domowych powiedział, że mieszkańcy miasta złożyli wnioski o 

dodatek dla gospodarstw domowych na ogrzewanie. Jak powiedział, wnioski te zostały bez 

rozpatrzenia. Zapytał czy pieniądze na ten cel dotarły już do Suwałk, kiedy będą wypłacane i 

czy są z tym jakieś problemy.  

Następnie poruszył kwestię bezpieczeństwa na ul. E. Plater w obrębie przejść dla pieszych. 

Poprosił o zabezpieczenie szczególne zakrętu, gdzie ostatnio doszło do niebezpiecznego 

wypadku, auto wjechało w ścianę budynku. Niezbędne jest oddzielenie drogi od chodnika 

barierą.   

 

Anna Ruszewska odniosła się do odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk na swoją 

Interpelację dotyczącą postępu prac nad Strategią Promocji Miasta na lata 2022-2027. 

Zacytowała część pisma, które otrzymała. Jak powiedziała, wynika z tego, że termin 

zakończenia prac i oddania dokumentu do konsultacji był już trzy razy przedłużany ze 

względu na to, że ludzie pracują społecznie i łączą tę pracę z życiem zawodowym i 

rodzinnym. Dodała, że w Suwałkach od wielu lat wiele osób angażuje się społecznie w różne 

działania, przygotowuje różne dokumenty, opiniuje itd. po godzinach pracy i daje radę. 

Natomiast w przypadku Strategii Promocji zobowiązanie, które nakłada również uchwała 

Rady Miejskiej nie zostało wykonane. Jak zaznaczyła taki argument obraża wielu 

społeczników, którzy odpowiedzialnie przyjmują na siebie zadania i wśród tych społeczników 

są także radni Rady Miejskiej. Powiedziała, że warto by było przyjąć konwencję, że docenia 

się, akcentuje i  podkreśla społeczna wartość działań po ich wykonaniu.  

 

Bogdan Bezdziecki podobnie, jak Marek Zborowski-Weychman zapytał o termin 

uruchomienia sygnalizacji świetlnej na skrzyżowaniu ulic Utrata i Łąkowa.  

Następnie poruszył temat bezpieczeństwa na Placu M. Konopnickiej, o co zwracali się do 

niego mieszkańcy. Jak powiedział, skoncentrowało się tam życie wieczorne mieszkańców. 

Zapytał czy problem jest dostrzegany przez Straż Miejską, Policję i czy obszar ten jest 

monitorowany. 

Następnie powiedział, że łączy się to z tematem planowanych oszczędności. Dodał, że według 

niego trzeba ich szukać, ale nie można pójść za daleko, bo najważniejsze jest bezpieczeństwo 
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mieszkańców, dlatego trudno zgodzić się z pomysłem wyłączania oświetlenia np. w parkach.  

Kolejna sprawa dotyczyła pisma, które otrzymali radni od pracowników Przedsiębiorstwa 

Wodociągów i Kanalizacji w Suwałkach. Zaapelował, żeby z problemami, które pojawiają się 

w miejskich instytucjach zwracać się do radnych np. drogą emailową, ponieważ będzie to 

skuteczniejsze aniżeli anonimowe pismo, gdzie nie ma możliwości uzyskania dokładniejszych 

informacji. Dodał, że radni mają różne narzędzia, łącznie z możliwością kontroli w 

instytucjach miejskich.  

 

Jarosław Schabieński powiedział, że do niego również, podobnie jak do radnego Adama 

Ołowniuka, zgłasza się wiele osób, które proszą o ponowne uruchomienie pływalni OSiR.  

Kolejny temat dotyczył stanowiska pomocy nauczyciela w szkołach i przedszkolach. Jak 

powiedział osoby te pracują w wymiarze 40 godz. tygodniowo i są zatrudniane od 1 września 

do 30 czerwca.Radny zwrócił się z postulatem, aby tym ludziom zmienić formę zatrudnienia, 

dać im ciągłość pracy a dzieciom dać ciągłość opieki. Powiedział, że w czasie wakacji są 

również do wykonania różne prace, więc gdyby miały zatrudnienie również wtedy to miałyby 

co robić. Wspomniał, że dziś dużo się mówi o oszczędzaniu, sytuacja związana z pandemią i 

wojną na Ukrainie sprawia, że budżet wymaga troski, ale jak podkreślił, trzeba mieć 

świadomość, że ludzie są najlepszą inwestycją i to w nich przede wszystkim trzeba 

inwestować.  

 

Jacek Niedźwiedzki na początek poruszył kwestię przeładunku żwiru na bocznicy przy ul. 

Utrata. Jak powiedział są ponowne skargi, teraz nie ze względu na hałas, ale na pył, który 

osiada na oknach, samochodach. Zapytał, czy nie można uzgodnić z PKP, aby w centrum 

miasta nie było przeładunków takich towarów.  

Następnie powiedział, że zbliża się sezon zimowy i że według niego będzie problem z ludźmi 

starszymi, biednymi, których nie będzie stać na zakup opału. Zapytał, czy sztab kryzysowy 

zastanawia się nad stworzeniem miejsca, gdzie ludzie będą mogli się ogrzać. 

Kolejna sprawa dotyczyła danych, które radny otrzymał ze Związku Miast Polskich odnośnie 

strat, które od 2019 do 2023 poniosły Suwałki w związku z Polskim Ładem i zmianami w 

PIT. Jak powiedział Miasto straciło 95 mln zł, w zamian za to otrzymało zaledwie 28 mln zł 

rekompensaty.  

 

Kamil Lauryn poruszył temat doświetlenia przejść dla pieszych. Jak powiedział zbliża się 

zima, zmrok będzie zapadał wcześniej a niestety wiele przejść nadal nie jest dostatecznie 

doświetlona. Jak zaznaczył, część przejść została już zrobiona, jednak dotyczy to głównie 

miejsc, gdzie jest sygnalizacja świetlna, co i tak daje pieszym poczucie bezpieczeństwa. 

Zaznaczył, że problem jest z przejściami, gdzie takiej sygnalizacji nie ma a pieszy nie jest 

widoczny, m.in. na ul. E. Plater.  

Następnie dodał, że razem ze Stanisławem Kulikowskim dostają sygnały, jeśli chodzi o ul. 

Dwernickiego, wjazd na os. Korczaka. Jak powiedział, to miejsce również jest niedostatecznie 

doświetlone a porusza się tamtędy wiele osób.  

Na koniec zwrócił się do Rady Miejskiej w kwestii inwestycji – podkreślił, że te, które są 

rozpoczęte trzeba skończyć, jednak w perspektywie przyszłego budżetu trzeba zacisnąć pasa i 

realizować tylko to, co jest niezbędne. Dodał, że na pewno każdy z radnych chciałby, aby jak 
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najwięcej realizować w mieście, jednak wiadomo, że sytuacja jest trudna a może być jeszcze 

trudniejsza.  

 

Łukasz Wojno zgłosił temat odcinka ul. W. Jagiełły od Grunwaldzkiej do Filipowskiej. Jak 

powiedział grupa mieszańców prosi o interwencję w sprawie wybudowania chodników, 

ponieważ chodzą tamtędy dzieci i jest niebezpiecznie. Zapytał, czy w tym roku coś da się 

zrobić w tej kwestii. Dodał również, że w tej okolicy jest tez również zbyt mało śmietników.  

 

Jacek Roszkowski poruszył kwestię imprez kulturalnych w mieście. Jak powiedział czasem 

nakładają się na siebie, ostatnio nałożyły się na siebie 4 wydarzenia. Wszystkie były 

skierowane do tego samego odbiorcy a to powoduje, że nie da się z wszystkiego skorzystać. 

Następnie podziękował za zdjęcie z porządku obrad punktu dotyczącego nadania nazwy 

parkowi przy ul. Kolejowej. Jak powiedział, jest pewien dylemat, ponieważ sama nazwa 

„Park  imienia Przedsiębiorcy” nie mówi za dużo i nie niesie za sobą ani ładunku 

historycznego ani kulturowego, więc  złożył propozycję, aby nadawane nazwy coś mówiły 

np. o historii miasta, dziedzictwie itp. 

Wspomniał, że jeśli mowa o przedsiębiorcach to np. zasłużonym dla miasta przedsiębiorcą 

był Wacław Kunc – założyciel suwalskiego browaru, który zatrudniając w nim suwalczan 

chronił ich przed wywózką na roboty przymusowe do Niemiec. I – jak powiedział – takich 

przedsiębiorców jest wielu.  

Następnie zapytał czy Prezydent przewiduje podwyżki podatków dla mieszkańców, jeśli tak, 

to jakie.  

 

Jacek Juszkiewicz powiedział, że odnośnie ul. Jagiełły od wielu lat składa różne wnioski 

dotyczące tamtego rejonu, m.in. dotyczące budowy chodników. Wyraził nadzieję, że 

inwestycja ta zostanie zrealizowana.  

 

 

Ad pkt. 6 

Informacja z wykonania Budżetu Miasta za I półrocze 2022 r. 

– Informacja stanowi załącznik nr 11 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Informacja była 

przedmiotem posiedzenia Komisji Finansowo – Budżetowej w dniu 22 września br.  

a Członkowie Komisji nie wnieśli uwag do przedłożonego materiału.  

Dodał, że Informację z wykonania budżetu miasta za I półrocze 2022 roku radni Rady Miejskiej 

otrzymali w ustawowym terminie. Ponadto, wersja elektroniczna wymienionych dokumentów 

znajduje się w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Miejskiego w Suwałkach.  

Następnie Zdzisław Przełomiec poinformował, że uchwałą Nr RIO.II-00320-35/2022 Składu 

Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Białymstoku z dnia 29 sierpnia 2022 roku 

przedmiotową Informację o przebiegu wykonania budżetu za I półrocze 2022 roku, zaopiniował 

pozytywnie. – opinia stanowi załącznik nr 12 do protokołu.  
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Radni nie wnieśli uwag i wniosków, wobec czego Informacja z wykonania budżetu miasta za 

I półrocze 2022 roku, została przyjęta. 

 

Ad pkt. 7 

Sprawozdanie z działalności Komisji Rewizyjnej za I półrocze 2022 r. 

– Sprawozdanie stanowi załącznik nr 13 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Komisja 

Rewizyjna na posiedzeniu  w dniu 29 sierpnia 2022 r. przyjęła sprawozdanie ze swojej 

działalności za I półrocze 2022 roku.  

 

Dodał, że w związku z obowiązkiem wypełnienia zapisu art. 21 ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 

1990 r. o samorządzie gminnym Komisja przedstawia sprawozdanie ze swojej działalności 

Radzie Miejskiej a Sprawozdanie radni otrzymali w materiałach sesyjnych. 

 

Radni nie mieli uwag do przedłożonego materiału wobec czego Sprawozdanie z działalności 

Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Suwałkach za I półrocze 2022 roku, zostało przyjęte. 

 

Ad pkt. 8 

Stanowisko Rady Miejskiej w Suwałkach w sprawie zamierzenia inwestycyjnego 

obejmującego budowę obiektu Biblioteki Publicznej w Suwałkach–Mediateki. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Stanowisko było 

przedmiotem posiedzenia Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki w dniu 19 września 

br. oraz posiedzenia Komisji Finansowo – Budżetowej w dniu 22 września br.  

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk powiedział, że Rada Miejska na wniosek 

Prezydenta, pochyliła się nad propozycją Stanowiska i naniosła poprawki. Dodał, że jeśli ta 

inwestycja ma być realizowana, to Prezydent, jako organ wykonawczy chce mieć jasną deklarację 

organu stanowiącego Rady Miejskiej co do dalszych kroków w tym temacie, ponieważ zdania są 

podzielone. Zaznaczył, że radni są współgospodarzami i dlatego prosi o decyzję w tym zakresie. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że w oparciu o 

uzgodnienia międzyklubowe zawarte 26 września br. wnosi w ich imieniu o propozycję 

zmiany w treści Stanowiska, polegającej na usunięciu z ostatniego akapitu słów „dużego i 

głębokie”. 

Po czym odczytał zmieniony fragment Stanowiska.  

 

Jacek Roszkowski powiedział, że dużym argumentem, za którym przemawia budowa nowej 

biblioteki jest to, że Miasto pozbędzie się kosztów utrzymania filii. Zapytał, jaki jest pomysł 

zagospodarowania budynków po bibliotece.   

 

Marek Lech Zborowski-Weychman powiedział, że Suwałki pełnią funkcję m.in. w zakresie 

krzewienia kultury a prowadzenie biblioteki jest ustawowym obowiązkiem miasta i dobrze 
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byłoby, żeby była ona na miarę naszych czasów. Dodał, że skoro można to zrealizować ze 

środków zewnętrznych, trzeba z tego skorzystać.  

Utrzymanie budynku – w projekcie mają się znaleźć np. fotowoltaika i inne formy oszczędzania 

energii.  Koszt utrzymania na pewno będzie niższy, ponieważ obecna biblioteka wymaga 

gruntownego remontu, m.in. wymiana dachu, ocieplenie. Zaznaczył, że Mediateka będzie 

miejscem, gdzie będzie można spędzać czas w różny sposób – książki, koncerty, spotkania 

biblioteczne. 

 

Jacek Niedźwiedzki powiedział, że jest to dyskusja nad pieniędzmi, których nie ma. Dodał, że 

pojawia się strach czy Miasto będzie stać na utrzymanie biblioteki. Jak zaznaczył, nie trafia do 

niego argument, że stare budynki trzeba będzie remontować, ponieważ i tak  trzeba będzie to 

zrobić. Zapytał, co zrobi Miasto z tymi budynkami po wybudowaniu nowego obiektu. Następnie 

powiedział, że nie trafia do niego również argument, że wszystko będzie w jednym miejscu, 

ponieważ to nie jest udogodnienie dla starszych ludzi, którzy teraz mają filie na swoich osiedlach.   

Zapytał, czy Miasto nie ma w zasobach budynku, który można przystosować na potrzeby nowej 

biblioteki.  

Jak dodał Miasto dostanie 85%, ale pytanie skąd wziąć pozostałe 15% a przy obecnych cenach 

będzie to duża kwota. Powiedział, że według niego trzeba wstrzymać się na jakiś czas z 

projektem, bo teraz nie jest na to dobra pora.  

 

Wojciech Pająk powiedział, że na własne oczy widział, jak leje się woda na komputery w 

Midicentrum i nie chciałby tego widzieć po raz kolejny ani mieć poczucia, że marnuje się coś, w 

co Miasto włożyło pieniądze. Zaznaczył, że trzeba odejść od łatania a przejść do budowania a 

czasem trzeba to zrobić od zera. Powiedział, że Miasto ma na to zarezerwowane pieniądze z UE i 

jest jeszcze czas – ok. 2 lata na zaprojektowanie nowego budynku biblioteki, zastanowić się, jak 

to zrobić ekonomicznie, ekologicznie itd. Jak podkreślił, dzisiejsza decyzja, to intencja do tego, 

żeby wreszcie zacząć z głową inwestować w coś co nazywa się kulturą czytelniczą i dojrzałością 

informacyjną. Jak powiedział są to dwie kompetencje przyszłości. Jeśli chcemy dać dzieciom 

lepszą edukację, to trzeba też dać możliwość uczenia się w sposób mniej formalny niż w szkole.    

  

Kamil Lauryn powiedział, że ceny windują, a nie wiadomo, jakie kwoty wchodzą w grę, jeśli 

chodzi o budowę nowego budynku biblioteki. Jak zaznaczył, jest za tym, aby taki budynek kiedyś 

powstał, ale przychylił się do wypowiedzi Jacka Niedźwiedzkiego, aby poczekać z decyzją o jego 

budowie.  

 

Mariola Karpińska powiedziała, że nie zgadza się z wypowiedzią Jacka Niedźwiedzkiego. Jak 

powiedziała obniżenie podatków powoduje uruchomienie machiny generowania i wspomożenia 

przedsiębiorców, dzięki którym powstają miejsca pracy. Podkreśliła, że samorząd poradzi sobie, 

jak znaleźć brakujące środki.  

Jeśli chodzi o bibliotekę, to nie chodzi tylko budynek, zewnętrzna część. Dodała, że w bibliotece 

dzieci dostają wiedzę i to nie w takiej sferze powinno się szukać oszczędności, ponieważ 

państwo, samorząd, które oszczędzają na wiedzy daleko nie dojdą. Podkreśliła, że właśnie 

edukacja to jest podstawą całego mechanizmu. 
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Jacek Juszkiewicz powiedział, że biblioteka to coś więcej i też wymagania dotyczące tej 

inwestycji powinny obejmować zarówno budynek, jak i całą koncepcję funkcjonowania tego 

obiektu. Zaznaczył, że należałoby się zastanowić czy redakcję Dwutygodnika Suwalskiego nie 

przenieść do Wydziału Promocji Urzędu Miejskiego, zrewidować działalność wydawniczą i 

wzorem Książnicy Podlaskiej nie zainteresować się wydawnictwem literackim.  

Jak zaznaczył jest potrzeba, aby warunki poprawić, ponieważ prowadzenie biblioteki jest 

obowiązkiem Miasta, pełni ona też rolę biblioteki powiatowej, czyli ma szersze oddziaływanie. 

Jeśli chodzi o budynek, który zostanie po bibliotece, to – jak zaznaczył – lokalizacja jest na tyle 

atrakcyjna, że raczej nie będzie problemu, aby go zagospodarować, np. przekształcając go na 

lokale mieszkalne przez ZBM TBS. Zaznaczył, że sprzedaż tego budynku w obecnym stanie 

technicznym nie byłaby na pewno łatwa.   

Podkreślił, że problem jest na pewno trudny, nawet w kontekście planowanej rezygnacji z 

remontu ulic. Budowa Mediateki jest potrzebna, ale inne inwestycje również, więc – jak 

powiedział – do podjęcia decyzji trzeba dużej mądrości.  

 

Bogdan Bezdziecki odniósł się do wypowiedzi Jacka Niedźwiedzkiego dotyczącej strat 

finansowych, jakie poniosło Miasto Suwałki w związku ze zmianami podatkowymi i Nowym 

Ładem.  Jak powiedział, dobrze byłoby, aby powiedzieć również o pieniądzach, jakie Miasto 

dostało w ramach Polskiego Ładu i to dałoby pełen obraz sytuacji finansowej.  

Następnie powiedział, że trzeba byłoby się zastanowić nad obiektami, które już w mieście są – 

czy nie przystosować ich na potrzeby biblioteki, np. Stara Łaźnia, gdzie ruch jest niewielki. 

Dodał, że trzeba liczyć na to, że sytuacja ekonomiczna miasta się poprawi, bo i tak nie będzie ona 

realizowana teraz, więc – jak powiedział – warto w tej kwestii zaryzykować.    

 

Kamil Klimek zapytał ile kosztowałoby opracowanie dokumentacji projektowej tej inwestycji. 

Uzyskał odpowiedź, że 500 tys. zł na co stwierdził, że na pewno realizacja inwestycji nie zamknie 

się w kwocie 30-40 mln zł, jak to było planowane, ponieważ ceny rosną. 

Dodał, że ma ogromny dylemat nad tą inwestycją. Powiedział, że według niego Miasto czeka 

zaciągnięcie hamulca inwestycyjnego, ponieważ o marzeniach trzeba rozmawiać w kontekście 

środków własnych a nie realizować je na kredyt.   

 

Jarosław Schabieński powiedział, że temat jest trudny, jednak jak zaznaczył wprowadzanie 

nowoczesnych rozwiązań też jest pewną formą oszczędzania. Jak powiedział, biblioteka jest 

miejscem, gdzie nowoczesne rozwiązania sprawdzają się bardzo dobrze.  

Dodał, że biblioteka służy odbiorcom, służy mieszkańcom i Miasto jest zobowiązane do tego, aby 

stworzyć, jak najlepsze możliwości korzystania z tego, co stanowi podstawę rozwoju.  

 

Stanisław Kulikowski powiedział, że pamięta różne rządy i różne systemy polityczne i 

społeczne, które były w Polsce. Podkreślił, że ilekroć się zdarzało, że przychodził jakiś kryzys w 

państwie bez względu na to, jaki był akurat system, to pierwsze cięcia zawsze dotyczyły kultury. 

Dodał, że jest to fatalna sytuacja, kiedy rzecz najbardziej oczywistą, najszybciej i najskuteczniej 

wpływającą na rozwój cywilizacyjny, że to jest obcinane.   
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Zbigniew Roman De-Mezer przywołał wypowiedź byłego radnego Grzegorza Gorlo, który 

powiedział kiedyś, że żeby dobrze rządzić trzeba mieć wizję. Obecna rozmowa – jak powiedział – 

dotyczy właśnie wizji, czegoś co ma być za kilka lat. Wspomniał o spotkaniu, które 

zorganizowała Dyrektor Biblioteki Publicznej, gdzie można było na nim usłyszeć, czym jest 

biblioteka – to nie tylko wypożyczenie książek i ich zwrot, ale obszary działalności są bardzo 

duże i brakuje już miejsca na wszystko, co się tam dzieje.  

Jak podkreślił padło już wiele głosów i uwag, które z pewnością zostaną wykorzystane podczas 

projektowania obiektu. Dodał, że pewnych rzeczy nie można odkładać, trzeba mieć wizję. 

 

Anna Gawlińska podkreśliła, że Ugrupowanie Mieszkańcy Suwałk nie musi być przekonywane 

co do słuszności budowy nowego obiektu, bo jest już o tym przekonane. Jak powiedziała wydaje 

się, że ta inwestycja jest niezbędna i raczej trzeba się zastanowić nad tym w jaki sposób poszukać 

środków na sfinansowanie tych brakujących 15% - być może pojawi się możliwość zdobycia 

pieniędzy w perspektywie lat np. z Gminą Suwałki lub z Powiatem Suwałki, ponieważ ich 

mieszkańcy również będą korzystać z biblioteki.  

 

Jacek Niedźwiedzki podkreślił, że nikt nie neguje tego, że nowa biblioteka jest potrzebna, ale 

zadaje pytanie czy jest to niezbędne teraz i czy Miasto na to stać. Wspomniał, że Prezydent nie 

był w stanie podać ceny, jaki będzie koszt utrzymania takiego obiektu, nie wiadomo również, ile 

trzeba będzie dołożyć do tych 85%. Wiadomo, ile kosztują teraz remonty dróg i budynków. 

Wspomniał o wciąż wzrastających kosztach zadłużenia ze względu na podwyżki stóp 

procentowych.  

 

Mariola Karpińska powiedziała, że kiedyś miała okazję korzystać z Medioteki w Berlinie, co 

było zwyczajną codziennością a cywilizacja w końcu przychodzi do Polski, do samorządów. 

Dodała, że pokolenie dzisiejszych dzieci korzysta z komputerów, mediotek i trzeba się do tego 

dostosować i jeżeli jest taka możliwość, są na to duże środki to trzeba rozważyć inwestycję w 

młode pokolenie.   

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk powiedział, że Suwałki to tzw. subregionalny 

ośrodek wzrostu – tak postrzega miasto rząd, władze województwa. Jak powiedział, jeśli są 

aspiracje do tego, żeby miasto się rozwijało, koncentrowało różne obszary działalności i było 

dominującym ośrodkiem miejskim w Polsce północno-wschodniej to do tego trzeba mieć 

infrastrukturę, również infrastrukturę w zakresie kultury. Ciężko przyjąć głos o odłożeniu sprawy, 

ponieważ w takim wypadku trzeba będzie napisać wniosek o wykreślenie funduszy na Mediatekę 

w nowej perspektywie UE i w związku z tym do roku 2030 tych środków miasto nie dostanie. 

Jeśli chodzi o odłożenie w czasie budowy, powiedział, że przecież nie będzie to realizowane już 

dziś, ale w przyszłości a dodatkowo, procedury związane z inwestycją są czasochłonne. 

Zaznaczył, że na dzień dzisiejszy wchodzą w grę tylko koszty opracowania dokumentacji 

technicznej, które wynoszą 500 tys. zł, jednak w 85% zostaną zrefundowane.  

Jeśli chodzi o szacunkowy koszt realizacji inwestycji, który wynosił 30 mln zł, Prezydent 

powiedział, że środki UE są pozapisywane w różne programy i nie są to sztywne rozstrzygnięcia, 

bo bardzo często dochodzi do przesunięć pomiędzy działaniami i priorytetami. Jak podkreślił, 

może się zdarzyć, że Miasto dostanie większe środki.  
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Następnie Prezydent Miasta odniósł się do kwestii remontu budynku przy ul. E. Plater. Jak 

powiedział, na remont całego dachu potrzeba ok. 2-3 mln zł a oprócz tego są inne potrzeby 

remontowe w tym obiekcie. Jeśli chodzi o to, jak zagospodarować ten budynek po wybudowaniu 

nowego obiektu powiedział, że propozycja przekształcenia go na mieszkania wymaga 

rozważenia, bo można uzyskać dofinansowanie z Banku Gospodarstwa Krajowego tak, jak jest to 

w przypadku budynku przy ul. Sejneńskiej 22. Jeśli chodzi o pomysł przeniesienia biblioteki do 

budynku Starej Łaźni powiedział, że ten obiekt jest za mały. Jest również przeszkoda formalno-

prawna, ponieważ jest to obiekt zbudowany ze środków UE i trwałość projektu wynosi 5 lat od 

zakończenia budowy.  

Zaznaczył, że wydatkowanie nie będzie w przyszłym trudnym roku i w 2024, bo tak naprawdę – 

jak powiedział – na razie jest kryzys energetyczny, ale zaraz będzie kryzys gospodarczy. Poprosił 

o podjęcie mądrej decyzji dla rozwoju miasta.  

 

Jacek Niedźwiedzki stwierdził, że pewne fakty już zaistniały i w związku z tym zapytał, 

dlaczego Prezydent nie konsultował tego z radnymi przed złożeniem wniosku o środki na budowę 

obiektu a teraz Rada musi głosować nad stanowiskiem.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk powiedział, że czasem nie ma zbyt wiele czasu 

na zastanawianie się i trzeba szybko podejmować decyzję. Jeśli radni chcą można za każdym 

razem zwoływać sesje nadzwyczajne w celu uzgodnienia pewnych tematów. Dodał, że konkursy 

ogłaszane są w Biuletynie Informacji Publicznej, więc wszystko można sprawdzić, zapytać, 

porozmawiać, wycofać konkurs.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad Stanowiskiem. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 17 radnych; „przeciw” – 1 radny; 

„wstrzymało się od głosu” – 4 radnych, 1 osoba nie wzięła udziału w głosowaniu) 

Stanowisko, zostało przyjęte. 

 

Stanowisko Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 28 września 2022 roku  

w sprawie zamierzenia inwestycyjnego, obejmującego budowę nowej siedziby  

Biblioteki Publicznej im. Marii Konopnickiej w Suwałkach – Mediateki  

– stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 9 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie współpracy Miasta Suwałk  

z Miastem Tarnopol na Ukrainie. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 
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Bogdan Bezdziecki – przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 17 do protokołu.  

 

Anna Ruszewska – przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki  – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych; 1 osoba nie wzięła udziału 

w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/620/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie współpracy Miasta Suwałk  

z Miastem Tarnopol na Ukrainie. 

– stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 10 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie współpracy Miasta Suwałk  

z Powiatem Cēsis na Łotwie. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 25 do protokołu.  

 

Anna Ruszewska – przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 
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Tadeusz Czerwiecki  – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych; 1 osoba nie wzięła udziału 

w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

UCHWAŁA nr XLIX/621/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie współpracy Miasta Suwałk  

z Powiatem Cēsis na Łotwie. 

– stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 11 

Informacja z realizacji w 2021 roku „Programu szczepień przeciwko wirusowi 

brodawczaka ludzkiego dla mieszkanek Suwałk”.  

– Informacja stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Informacja była 

przedmiotem posiedzenia Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa w dniu 20 września 

br. a Członkowie Komisji nie wnieśli uwag do przedłożonego materiału.  

Radni nie wnieśli uwag i wniosków wobec czego Informacja z realizacji  

w 2021 roku „Programu szczepień przeciwko wirusowi brodawczaka ludzkiego dla 

mieszkanek Suwałk”, została przyjęta. 

 

Ad pkt. 12 

Informacja z konsultacji społecznych projektu uchwały w sprawie uchwalenia 

Programu współpracy Miasta Suwałk z organizacjami pozarządowymi oraz 

podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o 

działalności pożytku publicznego  

i o wolontariacie, na rok 2023.  

– Informacja stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Informacja była 

przedmiotem posiedzenia Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki w dniu 19 września 
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br., Komisji Oświaty i Wychowania w dniu 19 września br., Komisji Spraw Społecznych i 

Bezpieczeństwa w dniu 20 września br., Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego w dniu 

21 września br. oraz Komisji Finansowo – Budżetowej w dniu 22 września br. Członkowie 

Komisji nie wnieśli uwag do przedłożonego materiału. 

Dodał, że radni otrzymali Informację w materiałach sesyjnych. 

 Radni nie wnieśli uwag, wobec czego Informacja z konsultacji społecznych 

dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej w Suwałkach w sprawie uchwalenia Programu 

współpracy Miasta Suwałk z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których 

mowa  

w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o 

wolontariacie, na rok 2023, została przyjęta. 

 

 

Ad pkt. 13 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Programu współpracy Miasta 

Suwałk z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 

3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie, 

na rok 2023.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 35 do protokołu.  

 

Anna Ruszewska – przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki  – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała, została przyjęta. 
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UCHWAŁA nr XLIX/622/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie uchwalenia Programu współpracy Miasta Suwałk z organizacjami 

pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 

kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie, na rok 2023. 

– stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 14 

Informacja z konsultacji społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej w 

Suwałkach w sprawie trybu powoływania członków oraz  organizacji i trybu działania 

Suwalskiej Rady Działalności Pożytku Publicznego. 

– Informacja stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Informacja   była 

przedmiotem posiedzenia Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa w dniu 20 września 

br. a Członkowie Komisji nie wnieśli uwag do przedłożonego materiału.  

Dodał, że radni otrzymali Infromację w materiałach sesyjnych. 

Radni nie wznieśli uwag do przedłożonego materiału, wobec czego Informacja z konsultacji 

społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej w Suwałkach w sprawie trybu 

powoływania członków oraz organizacji i trybu działania Suwalskiej Rady Działalności 

Pożytku Publicznego, została przyjęta. 

 

 

Ad pkt. 15 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie trybu powoływania członków oraz 

organizacji i trybu działania Suwalskiej Rady Działalności Pożytku Publicznego. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 44 do protokołu.  

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/623/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 
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w sprawie trybu powoływania członków oraz organizacji i trybu działania Suwalskiej 

Rady Działalności Pożytku Publicznego. 

– stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 16 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie upoważnienia Dyrektora Miejskiego Ośrodka 

Pomocy Rodzinie w Suwałkach do załatwienia indywidualnych spraw z zakresu 

przyznawania, wypłacania i określania wysokości dodatku dla podmiotów wrażliwych z 

tytułu wykorzystania niektórych źródeł ciepła. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 48 do protokołu.  

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała wraz z autopoprawką, 

została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/624/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie upoważnienia Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Suwałkach 

do załatwienia indywidualnych spraw z zakresu przyznawania, wypłacania i określania 

wysokości dodatku dla podmiotów wrażliwych z tytułu  

wykorzystania niektórych źródeł ciepła. 

– stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 17 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie Regulaminu 

wynagradzania nauczycieli przedszkoli, szkół i placówek oświatowych, prowadzonych 

przez Miasto Suwałki. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Anna Ruszewska – przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 
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Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/625/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie zmiany uchwały w sprawie Regulaminu wynagradzania nauczycieli 

przedszkoli, szkół i placówek oświatowych, prowadzonych przez Miasto Suwałki.. 

– stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Ad pkt. 18 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do opracowania Strategii 

Rozwoju Ponadlokalnego ZIT MOF Suwałk do roku 2030. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/626/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie przystąpienia do opracowania Strategii Rozwoju Ponadlokalnego  

ZIT MOF Suwałk do roku 2030. 

– stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 19 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nabycia odrębnej własności lokali. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 
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Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/627/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie nabycia odrębnej własności lokali. 

– stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 20 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zwolnienia z obowiązku zbycia  

w drodze przetargu nieruchomości przeznaczonej na cel publiczny. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/628/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie zwolnienia z obowiązku zbycia  

w drodze przetargu nieruchomości przeznaczonej na cel publiczny. 

– stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 21  

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego terenu położonego w ciągu ulicy Ludwika 

Waryńskiego na odcinku pomiędzy ulicami Tadeusza Kościuszki i Teofila Noniewicza w 

Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 
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Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Wojciech Pająk zapytał, jak to możliwe, że zabytek został wykreślony z rejestru bez wiedzy 

radnych. Następnie zapytał jak będzie wyglądała teraz rejestracja zabytków, kiedy od nowego 

roku w mieście nie będzie Miejskiego Konserwatora Zabytków. Na ile radni będą mieli na to 

wpływ. Dodał, że próba usunięcia z porządku obrad punktu prze Panią inwestor jest dla niego 

karygodna, ponieważ po to są m.in. powołani radni, żeby dyskutować, jak serce miasta ma 

wyglądać i nie można ich tej możliwości pozbawiać.   

 

Mariola Karpińska odniosła się do wypowiedzi radnego Wojciecha Pająka dotyczącej 

wykreślenia zabytku z rejestru. Powiedziała, że są odpowiednie regulacje prawne i skoro 

budynek został wykreślony z rejestru zabytków to na pewno zostało to zrobione zgodnie z 

prawem.  

Jeśli chodzi o wątek dotyczący zamykania ust radnym powiedziała, że inwestor dowiedziała 

się wczoraj, że na jej działce, na której trwa budowa, zostały zainwestowane środki, została 

uruchomiona procedura wykreślenia zabytku z rejestru, jest już zgoda na wykreślenie i 

odtworzenie tego zabytku, ale w trakcie tego Rada Miejska proceduje zmiany 

zagospodarowania. 

Jak powiedziała podczas sesji padają pytania, skąd Miasto ma brać pieniądze. Zapytała, jak 

Miasto chce przyciągać inwestorów, jeżeli inwestor który chce zainwestować pieniądze 

kupuje miejsce pod inwestycje w centrum miasta, chce odtworzyć zabytek i nie ma na to 

zgody. Jak powiedziała, jeśli coś takiego się dzieje, nikt nie będzie chciał inwestować w 

mieście.  

 

Inwestor powiedziała, że wykreśleniem zabytku zajmowały się najwyższe instytucje w 

państwie łącznie z Sądem Administracyjnym w Warszawie, który nakazał ponownie sprawę 

rozpatrzeć przez Ministerstwo Kultury i wówczas zabytek został wykreślony.  

Jak powiedziała, jest już na takim etapie, że zaczęła odbudowywać ten zabytek, są wylane 

fundamenty, jednak pojawiła się wątpliwość, dlaczego Rada Miejska debatuje nad tą sprawą, 

ponieważ jeśli ktoś ma pozwolenie na budowę, to nie można zmieniać planów 

zagospodarowania przestrzennego.  

Podkreśliła, że jako inwestor jest otwarta na rozmowy z władzami miasta.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk podkreślił, że uchwała o niczym nie 

przesądza. Jak powiedział, stan prawny zmienił się o tyle, że budynek był zabytkiem 

wpisanym do rejestru zabytków i został z niego wykreślony. Dodał, że nie jest to kompetencja 

władz miasta, ale Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego. Wspomniał, że Miasto 

próbowało pewne obiekty wykreślać i nie wie, jak to jest, że niektóre budynki o większych 

walorach architektonicznych, historycznych są wykreślane a inne nie. Jak powiedział poprzez 

to wykreślenie zmienił się stan faktyczny. Dodał, że według niego dobrym rozwiązaniem jest 

teraz przystąpić do tej procedury planistycznej i pogodzić interes inwestora z interesem 

publicznym miasta.  
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Jeśli chodzi o pytanie, jak Miasto będzie sobie radzić bez Miejskiego Konserwatora 

Zabytków powiedział, że Wojewoda rozwiązał z Miastem umowę. Jak zaznawał, już kilka lat 

temu słyszał, że jest potrzeba centralizacji tych zadań i zostaną one przekazane do 

Wojewódzkiej Konserwator Zabytków, która ma delegaturę zamiejscową. Jak powiedział 

prosił już, aby tę delegaturę wzmocnić kadrowo, ponieważ jest obawa, że decyzje będą 

zapadały bardzo powoli.  

Podkreślił, że Miasto będzie musiało sobie radzić w tej sytuacji, bo nie ma na nią wpływu.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 11 radnych; „przeciw” – 3 radnych; 9 

radnych wstrzymało się od głosu ) uchwała, została przyjęta. 

 

 

UCHWAŁA nr XLIX/629/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu położonego w ciągu ulicy Ludwika Waryńskiego na odcinku 

pomiędzy ulicami Tadeusza Kościuszki i Teofila Noniewicza w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 22 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego obszaru ograniczonego ulicami: Turkusową, Brylantową, Bursztynową 

oraz terenami zabudowanymi wzdłuż ulicy Dubowo I w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych; 1 radny nie wziął udziału 

w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 
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UCHWAŁA nr XLIX/630/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego obszaru 

ograniczonego ulicami: Turkusową, Brylantową, Bursztynową oraz terenami 

zabudowanymi wzdłuż ulicy Dubowo I w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 23 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do opracowania miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego terenu centrum handlowego „Suwałki Plaza”, 

wraz z ulicami: Generała Józefa Dwernickiego i Teofila Noniewicza w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że na łączach jest 

Zastępca Komendanta Policji i Komendant Straży Miejskiej. Przypomniał, że podczas 

spotkania z mieszkańcami była prośba o interwencję służb w sprawie nielegalnego 

parkowania.  Powiedział, że widział, że nadal ma to miejsce a w związku z tym poprosił o 

interwencję. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki powiedział, że cieszy się, że Prezydent zwrócił uwagę na konieczność 

uporządkowania ruchu na ulicy za „Plazą”, ponieważ to m.in. przekonało mieszkańców, aby 

pójść na pewien kompromis i zacząć rozmawiać o możliwości realizacji pewnych inwestycji.  

Dodał również, że w rozmowie z przedstawicielami „Plazy” usłyszał, że dla nich również 

takie rozwiązanie byłoby korzystne. W związku z tym poprosił, aby ten element wyłączenia 

tego odcinka ulicy Dwernickiego z ruchu ogólnego brać bardzo mocno pod uwagę, bo na tym 

najbardziej zależy mieszkańcom tamtej okolicy.  

 

Zbigniew Roman De-Mezer powiedział, że jest to przykład konsensusu i typowej 

działalności samorządowej. Przypomniał, że podczas poprzedniej sesji punkt został zdjęty z 

porządku obrad, ponieważ trzeba było wytłumaczyć mieszkańcom różnicę pomiędzy planem 

zagospodarowania przestrzennego a przystąpieniem do planu zagospodarowania 

przestrzennego. Powiedział, że podczas spotkania z mieszkańcami udało się doprowadzić do 

takiej sytuacji, że zrozumieli oni, że jeśli chce się cokolwiek zmienić, to trzeba przystąpić do 

sporządzenia planu zagospodarowania, gdzie dopiero będzie można ująć wszystkie omawiane 

elementy. Powiedział, że to typowe działanie samorządowe – słuchanie głosu mieszkańców, 

rozmowa, wypracowanie kompromisu. Jednak – jak podkreślił – aby wypracować ten 
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kompromis trzeba przystąpić do sporządzenia planu zagospodarowania przestrzennego. Innej 

możliwości nie ma.  

 

Mariola Karpińska zapytała czym się różni inwestor z „Plazy” od innego inwestora, 

dlaczego z nim nikt się nie spotyka wcześniej.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych; 1 radny nie wziął udziału 

w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/631/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie przystąpienia do opracowania miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu centrum handlowego „Suwałki Plaza”, wraz z ulicami: Generała 

Józefa Dwernickiego i Teofila Noniewicza w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 24 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaopiniowania wniosków Nadleśnictwa 

Suwałki o uznanie lasu za ochronny oraz o pozbawienie lasu charakteru ochronnego. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 

 

Jacek Niedźwiedzki powiedział, że jeśli jest przekonanie o koniczności wycinki lasu w 

jakimś miejscu ze względu na budowę drogi, to zaproponował, aby zastanowić się nad tym, 

aby w zamian za jedno wycięte drzewo wsadzać drugie w innym miejscu.   

 

Czesław Renkiewicz powiedział, że taka zasada jest prowadzona już od dłuższego czasu i 

nasadzeń na terenie miasta jest sporo. Dodał, że pojawił się nawet wniosek do Suwalskiego 

Budżetu Obywatelskiego mówiące o pilnej potrzebie nasadzeń w dużej ilości.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 21 radnych; 2 radnych nie wzięło 

udziału w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 
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UCHWAŁA nr XLIX/632/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie zaopiniowania wniosków Nadleśnictwa Suwałki o uznanie lasu za ochronny 

oraz o pozbawienie lasu charakteru ochronnego. 

– stanowi załącznik nr 83 do protokołu. 

 

Ad pkt. 25 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na bezprzetargowe 

wydzierżawienie na okres 10 lat części nieruchomości Lotniska Suwałki pod budowę 

stacji tankowania samolotów, którego trwałym zarządcą jest Zarząd Dróg i Zieleni w 

Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki powiedział, że ze względu na to, że jest to tryb bezprzetargowy pojawiają 

się pytania, jakie kwoty wchodzą w grę – czy stawki dzierżawy będą uśrednione czy będzie to 

symboliczna złotówka.  

 

Czesław Renkiewicz powiedział, że tutaj obowiązuje zarządzenie Prezydenta Miasta Suwałk 

określające minimalne stawki. Dodał, że trzeba sobie zdawać sprawę z tego, że zbyt wysokie 

stawki mogą zniechęcić inwestora, ponieważ jeśli on wykłada własne środki finansowe na 

wykonanie tej stacji paliwowej, to dobrze byłoby żeby to przedsięwzięcie mu się zwróciło a 

czynsz dzierżawy jest tym składnikiem kosztowym, który inwestor będzie uwzględniał przy 

realizacji tej inwestycji.  

Jak zaznaczył sam był zaskoczony, że do dyspozycji inwestora jest przekazywana tak duża 

działka, dlatego zadał jeszcze pytanie czy jeżeli inwestor chciałby zmniejszyć powierzchnię 

dzierżawionego gruntu to czy przy podjętej już uchwale będzie mógł to zrobić. Jak 

powiedział, uzyskał odpowiedź twierdzącą. Podkreślił, że Miastu zależy na tym, aby ta stacja 

powstała, ponieważ nie musi angażować własnych środków a infrastruktura lotniska zostanie 

polepszona.   

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała, została przyjęta. 
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UCHWAŁA nr XLIX/633/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie wyrażenia zgody na bezprzetargowe wydzierżawienie na okres 10 lat części 

nieruchomości Lotniska Suwałki pod budowę stacji tankowania samolotów, którego 

trwałym zarządcą jest Zarząd Dróg i Zieleni w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Ad pkt. 26 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie pozbawienia kategorii drogi publicznej części 

drogi gminnej nr 101319 B (ulica Bolesława Krzywoustego) w Suwałkach, poprzez 

wyłączenie jej z użytkowania. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/634/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie pozbawienia kategorii drogi publicznej części drogi gminnej nr 101319 B 

(ulica Bolesława Krzywoustego) w Suwałkach, poprzez wyłączenie jej z użytkowania. 

– stanowi załącznik nr 92 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 27 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia dróg wewnętrznych położonych w 

mieście Suwałki do kategorii dróg gminnych. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 93 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 
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– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/635/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie zaliczenia dróg wewnętrznych położonych w mieście Suwałki  

do kategorii dróg gminnych. 

– stanowi załącznik nr 96 do protokołu 

 

Ad pkt. 28 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie pozbawienia dróg położonych  

w Mieście Suwałki kategorii dróg powiatowych.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 99 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/636/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie pozbawienia dróg położonych  

w Mieście Suwałki kategorii dróg powiatowych. 

– stanowi załącznik nr 100 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 29 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia dróg położonych  

w Mieście Suwałki do kategorii dróg gminnych. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 101 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 102 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 
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– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 103 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/637/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie zaliczenia dróg położonych  

w Mieście Suwałki do kategorii dróg gminnych. 

– stanowi załącznik nr 104 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 30 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie herbu Miasta Suwałk oraz określenia zasad 

jego używania. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 105 do protokołu. 

 

Marek L. Zborowski - Weychman – przewodniczący Komisji Statutowej przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 106 do protokołu. 

 

Jacek Roszkowski przypomniał, że pierwsza propozycja herbu była niejako narzucona z 

góry, bez pytania nikogo o zdanie i bez liczenia się z głosem mieszkańców. Jak powiedział, 

nie zgadza się z podkreślaniem tego, że ten nowy herb, który jest wymagany prawem nie musi 

być potwierdzony wolą mieszkańców. Dodał, że według niego ważniejsza jest wola 

mieszkańców i pewne procedurowanie niż narzucanie nowego herbu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 107 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 12 radnych; „przeciw” – 1 radny; 

„wstrzymało się” – 10 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/638/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie herbu Miasta Suwałk oraz określenia zasad jego używania. 

– stanowi załącznik nr 108 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 31 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustanowienia 

sztandaru Miasta Suwałk.  
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Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 109 do protokołu. 

 

Marek L. Zborowski - Weychman – przewodniczący Komisji Statutowej przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 110 do protokołu. 

 

Marek L. Zborowski – Weychman powiedział, że w imieniu radnych Klubu „Łączą nas 

Suwałki” chce poinformować, że ustalono, że Klub wesprze wymianę godła ze składek 

klubowych.  

Jacek Juszkiewicz powiedział, że całe zamieszanie wokół herbu wynikło z chęci posiadania 

insygniów. Klub Prawo i Sprawiedliwość wstrzymuje się w tej sprawie od głosu, zdając sobie 

sprawę, że decyzja o zmianie herbu wynikała z tego zamieszania dotyczącego insygniów.  

Anna Maria Gawlińska poprosiła, aby herb godził a nie dzielił. Wspomniała, że w sprawie 

herbu odbyło się wiele cennych spotkań z historykami, podczas których można było zdobyć 

wiele informacji. Dodała, że chciałaby uspokoić mieszkańców, cytując fragment uzasadnienia 

do uchwały dotyczący wymiany herbu na różnych obiektach dopiero w chwili ich naturalnego 

zużycia, niszczenia lub utraty funkcjonalności. Zadeklarowała również, że Ugrupowanie 

Mieszkańcy Suwałk również chce partycypować w kosztach nowego sztandaru. 

Zbigniew Roman De-Mezer powiedział, że insygnia były pretekstem, ale podstawowy 

powód zmiany herbu jest taki, że w 2003 roku Rada Miejska uchwaliła Statut, gdzie 

załącznikiem jest herb Miasta. Dodał, że od tego momentu ustawy nakazują dokonywać 

zmian w Statucie.  Te zmiany były wprowadzane i przyszedł czas, aby zrobić tekst 

ujednolicony, jednak każdorazowo Wojewoda informował o tym, że nie wyrazi zgody na 

uchwałę Rady Miejskiej w sprawie tekstu jednolitego, gdyż jednym z elementów jest 

niezgodny z prawem herb miasta. Dodał, że problem jest już od wielu lat i w końcu Rada 

podejmuje decyzję, aby to uporządkować zgodnie z decyzją Wojewody, Komisji 

Heraldycznej i ministerstwa, czyli zgodnie z prawem.  

Jacek Roszkowski powiedział, że pamięta argumenty mówiące o tym, że ten herb jest 

nielegalny i trzeba go szybko zmienić. Jak podkreślił, teraz mimo wszystko będą dwa herby a 

ten stary może być używany dopóki się nie zostanie wymieniony na nowy i nie ma ku temu 

przeszkód, że jest nielegalny. Zaznaczył, że herb, który zaproponowała Komisja Heraldyczna 

miał dużo więcej błędów i wad niż ten poprzedni herb. Powiedział, że to nie jest herb Komisji 

Heraldycznej, ale mieszkańców miasta, mają więc prawo zgłaszać swoje uwagi w tej sprawie. 

Jak zaznaczył nie przedkładałby zdania Komisji Heraldycznej nad zdanie mieszkańców.  

Bogdan Bezdziecki odniósł się do wypowiedzi Zbigniewa De-Mezera pytając dlaczego, 

skoro była wiedza, nie zrobiono zmiany herbu w odpowiedniej procedurze i w takiej 

kolejności, w jakiej powinno to następować. Jak powiedział, powinno się opracować projekt 

herbu, wystąpić do Komisji Heraldycznej o akceptację, uporządkować sprawy wzoru herbu a 

potem brać się za insygnia i całą resztę. Zaznaczył, że można było powoli przygotować 

mieszkańców do zmiany herbu, uzasadnić, dlaczego jest to konieczne. Dodał, że radni mają 
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świadomość, że nie ma już odwrotu i na tym etapie trzeba wykonać zmianę tego herbu, ale 

według niego głosy wstrzymujące radnych PiS są wyrazem dezaprobaty co do całej 

procedury.   

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 111 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 13 radnych; „przeciw” – 1 radny; 

„wstrzymało się” – 9 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/639/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustanowienia sztandaru Miasta Suwałk. 

– stanowi załącznik nr 112 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 32 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustanowienia 

insygniów Miasta Suwałki i zasad ich używania. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 113 do protokołu. 

 

Marek L. Zborowski - Weychman – przewodniczący Komisji Statutowej przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 114 do protokołu. 

 

Mariola Karpińska powiedziała, że posiadanie sztandaru i insygniów to zobowiązanie. 

Zaznaczyła, że chce przypomnieć o takich wartościach jak uczciwość w stosunku do 

wyborców, lojalność, przygotowanie się do wypowiedzi w jakiejś sprawie. Na koniec życzyła, 

aby insygnia i sztandar połączyły i przypomniały o wartościach, które są od lat w mieście i w 

Polsce.  

 

Jacek Roszkowski powiedział, że wie, że insygnia są używane przez różne miasta i różne 

gminy. Dodał, że jednak insygnia wprowadzają dystans między władzą a mieszkańcami. 

Jeżeli mała gmina ma insygnia, to – jak powiedział – raczej świadczy o jej kompleksach i 

małostkowości a takich kompleksów Suwałki mieć nie powinny. Zaznaczył, że nie ma 

również żadnych przepisów, które nakazują, aby takie insygnia posiadać.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 115 do protokołu. 
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W wyniku głosowania większością głosów („za” – 12 radnych; „przeciw” – 2 radnych; 

„wstrzymało się” – 7 radnych; 2 radnych nie wzięło udziału w głosowaniu) uchwała, 

została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/640/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustanowienia insygniów  

Miasta Suwałki i zasad ich używania. 

– stanowi załącznik nr 116 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 33 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustanowienia flagi 

i flagi stolikowej Miasta Suwałk. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 117 do protokołu. 

 

Marek L. Zborowski - Weychman – przewodniczący Komisji Statutowej przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 118 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 119 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 13 radnych; „przeciw” – 1 radnych; 

„wstrzymało się” – 8 radnych; 1 radny nie wziął udziału w głosowaniu) uchwała, została 

przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/641/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustanowienia  

flagi i flagi stolikowej Miasta Suwałk. 

– stanowi załącznik nr 120 do protokołu 

 

Ad pkt. 34 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zniesienia sołectw na terenie Miasta Suwałki. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej, poinformował, że projekt uchwały 

wszyscy radni otrzymali w materiałach na Sesję Rady Miejskiej. 

 

Marek L. Zborowski - Weychman – przewodniczący Komisji Statutowej przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 121 do protokołu. 
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Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 122 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych; „wstrzymało się” – 1 

radny) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/642/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie zniesienia sołectw na terenie Miasta Suwałki.. 

– stanowi załącznik nr 123 do protokołu 

 

Ad pkt. 35 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta na 2022 rok.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 124 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 125 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 126 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 15 radnych; „wstrzymało się” – 7 

radnych; 1 radny nie wziął udziału w głosowaniu) uchwała wraz z autopoprawkami, 

została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/643/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie zmian w budżecie miasta na 2022 rok. 

– stanowi załącznik nr 127 do protokołu 

 

Ad pkt. 36 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2022-2040.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 128 do protokołu. 
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Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 129 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 130 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 15 radnych; „wstrzymało się” – 7 

radnych; 1 radny nie wziął udziału w głosowaniu) uchwała wraz z autopoprawkami, 

została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/644/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej  

Miasta Suwałki na lata 2022-2040. 

– stanowi załącznik nr 131 do protokołu 

 

Ad pkt. 37 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie skargi Radosława K. na działalność 

Prezydenta Miasta Suwałk w sprawie zwrotu i przywrócenia prawa jazdy.  

Kamil Klimek – przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 132 do protokołu. 

 

Mariola Karpińska powiedziała, że to bardzo trudna sprawa i mimo, że pod względem 

prawnym, wszystko się zgadza, są jeszcze normy społeczne, moralne itd. Powiedziała, że ma 

duży niesmak do całej sytuacji, ponieważ Miasto ma służyć mieszkańcom. Poprosiła, aby 

przypomnieć sobie, jaka jest misja urzędnika, bo ma wrażenie, jakby zapominało się o 

człowieku.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 133 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych; 1 radny nie wziął udziału 

w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/645/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie skargi Radosława K. na działalność Prezydenta Miasta Suwałk w sprawie 

zwrotu i przywrócenia prawa jazdy. 

– stanowi załącznik nr 134 do protokołu 

 

Ad pkt. 38 
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Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie skargi Dawida D. na działanie Miejskiego 

Ośrodka Pomocy Rodzinie w Suwałkach. 

 

Kamil Klimek – przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 135 do protokołu. 

 

Kamil Klimek odniósł się do poprzedniego punktu. Powiedział, że tam sprawa była dość 

prosta, człowiek spowodował kolizję a decyzja wydana przez Naczelnika Wydziału 

Komunikacji została utrzymana przez Samorządowe Kolegium Odwoławcze, które 

stwierdziło, że rozstrzygnięcie jest właściwe. 

Odniósł się do słów Marioli Karpińskiej i zapytał czy Urząd nie ma swojej godności. Dodał, 

że urzędnicy powinni służyć społeczeństwu, ale każda krytyka ma swoje granice. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 136 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych; 1 radny nie wziął udziału 

w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr XLIX/646/2022 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 28 września 2022 r. 

w sprawie skargi Dawida D. na działanie  

Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 137 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 39 

Przyjęcie Obwieszczenia w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie 

ustanowienia i zasad przyznawania dorocznych nagród Miasta Suwałki za osiągnięcia w 

dziedzinie twórczości artystycznej, upowszechniania i ochrony kultury, opieki nad 

zabytkami oraz ich wysokości.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o przyjęcie 

obwieszczenia – stanowi załącznik nr 138 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 139 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych; 1 radny nie wziął udziału 

w głosowaniu) obwieszczenie, zostało przyjęte. 

 

Obwieszczenie Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 28 września 2022 r.   
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w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie ustanowienia i zasad 

przyznawania dorocznych nagród Miasta Suwałki za osiągnięcia w dziedzinie twórczości 

artystycznej, upowszechniania i ochrony kultury, opieki nad zabytkami oraz ich wysokości.  

– stanowi załącznik nr 140 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 40 

Przyjęcie Obwieszczenia w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały  

w sprawie ustanowienia i zasad przyznawania stypendium artystycznego Prezydenta 

Miasta Suwałk dla dzieci i młodzieży.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o przyjęcie 

obwieszczenia – stanowi załącznik nr 141 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 142 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych; 1 radny nie wziął udziału 

w głosowaniu) obwieszczenie, zostało przyjęte. 

 

 

Obwieszczenie Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 28 września 2022 r.  

w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie ustanowienia i zasad 

przyznawania stypendium artystycznego Prezydenta Miasta Suwałk dla dzieci i młodzieży – 

stanowi załącznik nr 143 do protokołu. 

 

 

Imienne karty do głosowania radnych Rady Miejskiej na XLIX sesji  

Rady Miejskiej w Suwałkach w dniu 28 września 2022 r. 

 

1. Bogdan Bezdziecki – stanowi załącznik nr 144 do protokołu 

2. Sylwester Cimochowski – stanowi załącznik nr 145 do protokołu 

3. Tadeusz Czerwiecki – stanowi załącznik nr 146 do protokołu 

4. Zbigniew Roman De-Mezer – stanowi załącznik nr 147 do protokołu 

5. Anna Maria Gawlińska – stanowi załącznik nr 148 do protokołu 

6. Krystyna Gwiazdowska – stanowi załącznik nr 149 do protokołu 

7. Jacek Juszkiewicz – stanowi załącznik nr 150 do protokołu 

8. Mariola Brygida Karpińska – stanowi załącznik nr 151 do protokołu  

9. Kamil Klimek – stanowi załącznik nr 152 do protokołu 

10. Karol Korneluk – stanowi załącznik nr 153 do protokołu 

11. Jarosław Józef Kowalewski – stanowi załącznik nr 154 do protokołu 

12. Stanisław Kulikowski – stanowi załącznik nr 155 do protokołu 

13. Kamil Lauryn – stanowi załącznik nr 156 do protokołu 
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14. Jacek Niedźwiedzki – stanowi załącznik nr 157 do protokołu 

15. Adam Ołowniuk – stanowi załącznik nr 158 do protokołu  

16. Wojciech Pająk – stanowi załącznik nr 159 do protokołu 

17. Zdzisław Przełomiec – stanowi załącznik nr 160 do protokołu 

18. Jacek Roszkowski – stanowi załącznik nr 161 do protokołu 

19. Anna Ruszewska – stanowi załącznik nr 162 do protokołu 

20. Jarosław Schabieński – stanowi załącznik nr 163 do protokołu 

21. Andrzej Turowski – stanowi załącznik nr 164 do protokołu 

22. Łukasz Wojno – stanowi załącznik nr 165 do protokołu 

23. Marek Lech Zborowski-Weychman – stanowi załącznik nr 166 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 42 

Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

 

Marek Anuszkiewicz z Wydziału Inwestycji w odpowiedzi na zapytanie Karola Korneluka 

powiedział, że Suwalski Budżet Obywatelski na 2022 rok wyglądał tak, że do realizacji 

zostały przyjęte 4 projekty małe, 2 projekty duże, 5 kulturalno-społecznych i 1 projekt 

zielony. Z projektów małych wszystkie zostały zrealizowane, ostatni został odebrany 27 

września br. Jeśli chodzi o projekty duże została zrealizowana budowa parkingu przy ul. 

Grunwaldzkiej i została już odebrana. Dodał, że projekt Boisko Orlik miejscem edukacji i 

wychowania pokoleń suwalczan jest na etapie wystąpienia do ministra rozwoju w kwestii 

uzyskania odstępstwa od warunków technicznych od ministra infrastruktury. Następnie 

powiedział, że jeśli chodzi o projekty kulturalno-społeczne zostały już zrealizowane, 

natomiast projekty zielone – realizacja październik/listopad 2022 r. ze względu na dosadzenie 

drzew i krzewów.   

Jeśli chodzi o projekt hali pneumatycznej na boisku przy Szkole Podstawowej nr 6 

powiedział, że umowa z wykonawcą jest do 30 września 2022 r. W tej chwili trwa 

procedowanie projektu budowalnego, jednak są jeszcze uwagi formalne do tego projektu i 

wydział jest w kontakcie z wykonawcą.  

 

Leszek Lewoc – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Suwałkach w 

odpowiedzi na pytanie Karola Korneluka odnośnie ogrzewalni powiedział, że obiekt 

funkcjonuje  

od 1 września. Wszystkie czynności, które zlecił Prezydent Miasta zostały zrealizowane. 

Obiekt jest przystosowany do pracy, zatrudnionych zostało 9 osób, w tym 8 opiekunów  

i 1 koordynator. Jak powiedział, pracownicy zostali wybrani spośród osób, które już tam 

pracowały i mają odpowiednie doświadczenie i wykształcenie. Dodał, że obiekt został 

doprowadzony do użyteczności. 

Następnie odniósł się do pytania dotyczącego dodatku węglowego powiedział, że na ten cel 

Suwałki dostały ponad 2,5 mln zł. Po podjęciu uchwały w sprawie zmian w budżecie na konta 

mieszkańców można przelać ponad 700 tys. zł. Jak powiedział, wniosków jest ponad 2 tys. 

Jeśli chodzi o zapotrzebowanie zostało zgłoszone do Wojewody ponad 15 mln zł.  

 



40 
 

Jacek Niedźwiedzki zapytał czy miejsca w ogrzewalni są również dla osób nietrzeźwych. 

 

Leszek Lewoc odpowiedział, że tak. Dodał, że jeśli osoby te będą w takim stanie 

zagrażajacym życiu wówczas będą kierowane do szpitala a w przypadku agresji będzie 

wzywana Policja. Podkreślił natomiast, że jeśli osoby te będą pod wpływem alkoholu, ale nie 

będą agresywne, będą mogły przenocować.  

 

Wojciech Pająk zapytał o dodatek węglowy. Jak powiedział w uzasadnieniu do uchwały 

przeczytał, że wnioski, które już zostały złożone będą rozpatrywane, więc chciał się upewnić, 

jak to wygląda.  

 

Leszek Lewoc odpowiedział, że wnioski spływają od 17 sierpnia a ustawodawca wyznaczył 

czas do 17 września, po czym była nowelizacja przepisów, że termin zostaje przedłużony o 2 

miesiące. Dodał, że było ok. 200-300 osób, które powinny mieć wypłacony dodatek 17 

września, więc te wszystkie osoby zostały poinformowane i nie wpływały od nich żadne 

skargi. Podkreślił, że teraz trzeba wnioski weryfikować, bo rzecz polega na tym, że znowu 

była zmiana ustawy i na jeden adres może być jeden dodatek węglowy a wcześniej bywało 

tak, że na jeden adres zgłaszały się po dodatek 3 osoby.  

Podkreślił, że jest to zadanie rządowe i Miasto otrzymuje środki od Wojewody a wypłacanie 

dodatków nie zależy od pracy MOPR-u a od otrzymania tej dotacji.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odniósł się do pytanie Karola Korneluka 

dotyczące obsady stanowiska prezesa Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji. 

Powiedział, że pracuje nad tym, natomiast jeśli chodzi o Naczelnika Wydziału Kultury i 

Sportu, konkurs już się odbył, komisja konkursowa złożyła do niego wniosek odnośnie 

rozstrzygnięcia.  

 

Kolejna sprawa dotyczyła honorowego patronatu Prezydenta Miasta. Jak powiedział, są 

planowane zmiany w tym zakresie, zarówno w Zarządzeniu Prezydenta Miasta, jak i w 

Zarządzeniu dotyczącym zasad odpłatności za korzystanie z obiektów. Dodał, że jest to jeden 

z elementów do rozważenia przez Zespół ds. oszczędności. Powiedział, że trzeba się nad tym 

zastanowić, bo były już takie przypadki, że był udzielany patronat na imprezę, która 

okazywała się płatna i było to nie w porządku ze strony organizatorów. Stąd m.in. zachodzi 

potrzeba zreformowania zasad np. w kwestii płatności za zużyty prąd itd.  

 

Następnie Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta odniósł się do pytania Marka 

Zborowskiego-Weychmana odnośnie oszczędności. Jak powiedział są jakieś zamierzenia 

rządu dotyczące ograniczenia wzrostu cen energii, bo szczególnie samorządy muszą 

przełożyć to na swoje usługi itd. i będą zmuszone do podejmowania drastycznych decyzji dla 

mieszkańców. Jak podkreślił ma nadzieję, że jeśli chodzi o przetarg do momentu składania 

ofert rząd podejmie działania i ta podwyżka cen energii nie będzie dla samorządu aż tak 

dotkliwa.  

Wspomniał o tym, gdzie już oświetlenie zostało wyłączone w ramach oszczędności. Dodał, że 

jest również dostępna aplikacja dla mieszkańców naprawmyto, gdzie można zgłaszać uwagi 
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oraz numer telefonu do Zarządu Dróg i Zieleni w sprawach oświetleniowych, gdzie można 

uzyskać informacje albo zgłosić propozycje w tym zakresie.   

 

Kolejna sprawa dotyczyła świateł na skrzyżowaniu ulic Utrata i Łąkowa. Powiedział, że 

sytuacja wygląda tak, że brakuje opraw oświetlenia ulicznego a wykonawca musi na nie 

czekać, w związku z czym ta inwestycja nie może być odebrana. Miasto ma na razie 

informację od wykonawcy, że sygnalizacja zafunkcjonuje po 12 października. Wspomniał, że 

wielu radnych zgłaszało potrzebę sygnalizacji na tym skrzyżowaniu m.in. Zbigniew De-

Mezer, Bogdan Bezdziecki, Marek Zborowski-Weychman. 

 

Jeśli chodzi o pytanie dotyczące Miejskiego Konserwatora Zabytków powiedział, że jest to 

decyzja odgórna. Miejski Konserwator Zabytków kończy pracę wraz z końcem roku.  

 

Następnie odniósł się do pytań zadanych przez Adama Ołowniuka. Zapowiedział, że jeśli 

chodzi o problem z dostępem do boisk szkolnych i windę w ZS nr 6 wypowie się Roman 

Rynkowski – Zastępca Prezydenta Miasta.  

Jeśli chodzi o prośbę dotyczącą otwarcia pływalni OSiR Czesław Renkiewicz powiedział, że 

w sezonie letnim zawsze ta pływalnia była zamknięta. W tym roku, ze względu na koszty, 

jakie generuje ten obiekt, podjęto decyzję o tym, że po sezonie letnim pływalnia nadal będzie 

zamknięta. Dodał, że jest to kwestia setek tysięcy złotych w skali roku. Dodał, że jeśli chodzi 

o siłownię, która została zmodernizowana kilka lat temu, każdego roku przynosiła ona straty i 

trzeba było do tego dopłacać a nie jest to zadanie własne samorządu. W związku z tym, 

Prezydent polecił ogłoszenie przetargu na dzierżawę tej siłowni.  

Następnie odwołał się do głosu, że dzieci z Ośrodka Szkolno-Wychowawczego nie mogą 

korzystać z basenu. Jak powiedział, w tym ośrodku kilka lat temu został zrobiony mini basen 

pod potrzeby tych niepełnosprawnych dzieci. Kwestia otwarcia basenu będzie przedmiotem 

rozważań Zespołu ds. oszczędności, po czym zostaną przedstawione skutki różnych decyzji.  

Następnie odniósł się do głosu, że budynek Starej Łaźni nie jest w pełni wykorzystany, 

podobnie jak Hostel. Jeśli chodzi o Starą Łaźnię, zgodził się z tym głosem, natomiast jeśli 

chodzi o Hostel zaznaczył, że jest on teraz wykorzystany przez uchodźców z Ukrainy i po raz 

pierwszy obiekt ma dodatni wynik finansowy.  

 

Następnie odniósł się do wypowiedzi Wojciecha Pająka dotyczącej budżetów domowych i 

dodatków węglowych. Jak zaznaczył, dodatek ten będzie sukcesywnie wypłacany, jednak 

wnioski trzeba obowiązkowo weryfikować.  

Kolejno odniósł się o zabezpieczenie zakrętu przy ul. E. Plater, powiedział, że Zarząd Dróg i 

Zieleni musi zająć się ta sprawą i te bariery dla bezpieczeństwa ustawić. 

 

Jeśli chodzi o wypowiedź Anny Ruszewskiej dotyczącą Strategii Promocji Miasta 

powiedział, że Miasto jest wdzięczne za pracę społeczników na rzecz miasta. Podkreślił, że w 

zespole, który zajmuje się Strategią większość ludzi nie jest związana z samorządem.  

Dodał, że były przeprowadzone badania społeczne, które pokazały, że wizerunek miasta jest 

dobrze odbierany przez mieszkańców i nie tylko, natomiast we wnioskach zespołu było np. 
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to, żeby mocniej pójść w stronę zieleni, rowerów itd. Miasto poprosiło specjalistów o 

rekomendacje, które są teraz przedmiotem pracy tego zespołu.  

Podkreślił, że w mieście jest wielu społeczników skupionych w różnych organizacjach i 

Miasto stara się zauważać i doceniać wszystkich. Dodał, że dzięki pracy wolontariuszy 

Miasto ponosi mniejsze koszty organizacji różnych wydarzeń.  

Wracając do tematu Strategii Promocji Miasta zaznaczył, że lepiej, aby ktoś popracował 

dłużej i stworzyć porządny dokument, aby nie trzeba było go poprawiać.  

 

Następnie Czesław Renkiewicz odniósł się do tematu bezpieczeństwa na Placu Marii 

Konopnickiej, który poruszył Bogdan Bezdziecki. Jak powiedział, nie docierały do niego 

żadne sygnały z tym związane, jednak poprosił o ustosunkowanie się do tego tematu Policję i 

Straż Miejską.  

 

Grzegorz Kosiński – Komendant Straży Miejskiej powiedział, że nie docierają żadne 

sygnały o jakichś zagrożeniach. Dodał, że w okresie letnim jest tam więcej osób, które 

wracają z barów pod wpływem alkoholu i zachowują się głośno, jak również skupiają się tam 

osoby bezdomne, więc zdarzają się interwencje. Podkreślił, że według niego bezpieczeństwo 

w tym miejscu wcale się nie pogorszyło. Wspomniał również, że Straż Miejska otrzymuje 

sygnały dotyczące głośnego zachowania młodzieży, jednak zawsze są tam wysyłane patrole i 

podejmowane interwencje.  

 

Jeśli chodzi o prośbę Bogdana Bezdzieckiego, aby nie wyłączać oświetlenia np. w parkach, 

Prezydent Miasta powiedział, że trzeba się tutaj kierować rozsądkiem i Zespół ds. 

oszczędności również zajmie się tym tematem. Podkreślił, że trzeba zrobić wszystko, aby nie 

pogarszać stanu bezpieczeństwa w mieście. 

  

Jeśli chodzi o pismo od pracowników PWiK Prezydent powiedział, że wpłynęło ono również 

do niego, ale nie będzie go publicznie komentował. 

 

W kwestiach poruszonych przez Jacka Niedźwiedzkiego odnośnie przeładunku żwiru, 

powiedział, że Miasto zwracało już uwagę przewoźnikom, że są skargi mieszkańców 

szczególnie w okresie letnim. Podkreślił, że stara się, aby projekt Rail Baltica był realizowany 

jak najszybciej, bo bez realizacji stacji przeładunkowej, towarowej na Papierni nie uda się 

poprawić sytuacji na ul. Przytorowej. Zapowiedział, że potrwa to jeszcze kilka lat. 

Odniósł się także do kwestii zniszczonej nawierzchni dróg przez wywrotki. Dodał, że Miastu 

udało się pozyskać od przewoźników dofinasowanie na naprawę dróg. Przyznał, że jest to 

problem, ponieważ Miasto ma z tego tylko zdegradowane ulice. Tematu nie da się zamknąć z 

jednym dniem. Zapewnił, że sprawa zostanie przeanalizowana.  

 

Następnie powiedział, że rzeczywiście Związek Miast Polskich wyliczył ubytki w PIT w 

latach 2019-2023 z racji zmian wprowadzonych do ustawy o podatku dochodowym od osób 

fizycznych. Zaznaczył, że jeśli tych zmian by nie było to miasto byłoby bogatsze o 95 mln zł. 

Natomiast w ubiegłym roku rząd podjął decyzję, że ten ubytek zrekompensuje i w wyniku 

tego Miasto Suwałki otrzymało 13,7 mln zł. Dodał, że w tym roku rząd dysponował większą 
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kwotą do podziału – 13,7 mld zł, jednak Miasto Suwałki otrzyma 14,8 mln zł, więc niewiele 

więcej niż poprzednio, pomimo że zgodnie ze wskaźnikiem ludnościowym powinno dostać 

ok. 25 mln zł.  

Dodał, że samorząd wolałby, żeby było, jak dawniej i poradziłoby sobie lepiej. Podkreślił też, 

że w kontekście inflacji, rosnących cen itd. ciężko będzie stworzyć przyszłoroczny budżet.  

Powiedział też, że pocieszający jest fakt, że zostanie wprowadzone rozwiązanie, które 

spowoduje, że może za energię elektryczną Miasto zapłaci mniej, bo na razie według 

symulacji może być to nawet o ponad 23 mln zł więcej niż do tej pory. 

Jeśli chodzi o podwyżki płacy minimalnej to powiedział, że też będą kolejne koszty a trzeba 

się również zastanowić co z pensjami pozostałych pracowników, aby również im podnieść 

płace. Dodatkowo rosną koszty obsługi długu miasta.  

Dodał, że na pewno będzie wzrost podatków, ale nawet z tego Miasto nie zbierze 

dodatkowych środków, które pokryją chociażby kwotę potrzebną na wzrost płacy minimalnej.  

Podkreślił, że najmniej szkód powoduje ograniczanie działalności w sferze miękkiej – kultura, 

sport, sprawy społeczne, jednak są to niepopularne decyzje.  

 

Stanisław Kulikowski uzupełnił wypowiedź Kamila Lauryna dotyczącą skrzyżowania przy 

Plazie. Powiedział, że chodzi tam głównie o brak sygnalizacji świetlnej. Samochody, które 

wyjeżdżają z McDonaldsa nie mają żadnej sygnalizacji, więc chodzi o przebudowę 

skrzyżowania do wjazdu na os. Korczaka z ul. Dwernickiego.  

 

Czesław Renkiewicz powiedział, że porozmawia na tren temat z Zarządem Dróg i Zieleni, 

aby poprawić obecny stan.  

 

Jeśli chodzi o wypowiedź Kamila Lauryna na temat doświetlenia przejść dla pieszych m.in. 

na ul. E. Plater, Czesław Renkiewicz powiedział, że o tych sprawach Miasto nie zapomina i 

próbuje zdobywać środki zewnętrzne na ten cel.  

Następnie odniósł się do stwierdzenia Kamila Lauryna, aby ograniczyć inwestycje w mieście. 

Jak powiedział jest to ostateczność, ale wygląda na to, że nie będzie innego wyjścia i tam, 

gdzie dofinasowanie jest małe, nie będzie to realizowane.  

 

Następnie odniósł się do prośby zgłoszonej przez Łukasza Wojno. Jak powiedział, temat 

chodników w rejonie ul. Jagiełły wraca jak bumerang. Dodał, że ZDiZ oszacuje koszt takich 

prac i wtedy okaże się czy w przyszłym roku będzie to możliwe do realizacji, natomiast jeśli 

chodzi o kosze na śmieci nie powinno być z tym problemu.  

 

Jeśli chodzi o kwestię zgłoszoną przez Jacka Roszkowskiego odnośnie lepszego 

skoordynowania imprez Czesław Renkiewicz powiedział, że Miasto nie ma możliwości 

oddziaływania na prywatne inicjatywy. Może natomiast kontrolować wydarzenia 

organizowane przez NGO-sy poprzez wpisanie do umów zapisu o uzgadnianiu terminu 

imprez z Miastem. Dodał, że jednostki miejskie, jak OSiR czy SOK mają obowiązek 

uzgadniania wydarzeń, aby się na siebie nie nakładały.  

Odnośnie nazwy „Park imienia Przedsiębiorców” powiedział, że temat na razie został 

wycofany. Dodał, że sprawę trzeba przemyśleć i spotkać się z wnioskodawcami z Izby 
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Przemysłowo-Gospodarczej w Suwałkach, ponieważ ptrzebna jest tutaj debata i wspólna 

praca.  

Jeśli chodzi o pytanie o podwyżki podatków od nieruchomości powiedział, że trwają 

przygotowania do takich podwyżek a stosowną uchwałę trzeba przedłożyć Radzie Miejskiej 

do końca października.   

 

Grzegorz Krysa – Zastępca Dyrektora Ośrodka Sportu i Rekreacji w Suwałkach powiedział, 

że w ciągu najbliższych dni odbędzie się przetarg w związku z czym prowadzenie siłowni ma 

przejąć podmiot prywatny a jeśli przetarg się nie uda, w dalszym ciągu siłownię będzie 

prowadził OSiR.  

Jeśli chodzi o oświetlenie mostu i wyspy jest ono w tym momencie wyłączane o północy, z 

tego względu, że sporo mieszkańców przebywa jeszcze nad zalewem, więc oświetlenie jest 

włączone ze względów bezpieczeństwa. Zapewnił, że temat będzie analizowany i być może 

oświetlenie będzie wyłączane szybciej w okresie zimowym a to – jak powiedział – na pewno 

przyniesie spore oszczędności. Jeśli chodzi o oświetlenie wokół Zalewu Arkadia dodał, że 

zajmuje się tym ZDiZ. 

Jeśli chodzi o telebim powiedział, że zostanie on wyłączony 1 października, kiedy już nie 

będą obowiązywały żadne umowy reklamowe. Zapowiedział, że telebim będzie włączany 

tylko na kilka godzin w dniu meczów Ślepska lub Wigier.  

Jeśli chodzi o inne oszczędności to powiedział, że rzeka przy Aquaparku została już 

wyłączona, podobnie jak jej oświetlenie. Natomiast jeśli chodzi o oświetlenie obiektów jest 

ono zminimalizowane a jedyne momenty, kiedy włączane jest większe oświetlenie dotyczy 

budynków Areny i Stadionu, kiedy odbywają się mecze. Wspomniał również, że w tej chwili 

OSiR pracuje nad korektą cenników obiektów, które będą uwzględniały podwyżki cen za 

media.  

Następnie odniósł się do tematu Aquaparku. Powiedział, że w godzinach 8:00-16:00 są 

jeszcze wolne dostępne tory i jeżeli jakakolwiek szkoła chciałaby skorzystać powinna się 

zgłosić do OSiR. Przypomniał, że jeżeli mowa o klubach to wciąż obowiązujące Zarządzenie 

Prezydenta Miasta w zakresie cen i zniżek mówi o tym, że Aquapark jest wyłączony z 

wszelkich zniżek, które dotyczą klubów sportowych.  

 

Roman Rynkowski – Zastępca Prezydenta Miasta odniósł się do pytania o windę w ZS nr 6, 

które zadał Adam Ołowniuk. Powiedział, że ma informację, że w dniu dzisiejszym trwają 

tam działania techniczne związane z uruchomieniem, w dniu następnym ma pojawić się 

strażak i jeżeli wszystko będzie w porządku winda zostanie uruchomiona.  

Jeśli chodzi o boisko przy SP nr 9 powiedział, że trzeba mieć świadomość, że wszystkie 

boiska szkolne są w zarządzie szkół. Dodał, że jeżeli pojawiają się jakieś sytuacje, że boisko 

jest niedostępne to to się zmieni.  

 

Następnie odniósł się do pytania Jarosława Schabieńskiego o stanowisko pomocy 

nauczyciela. Tutaj, jak powiedział, w skali miasta jest takich stanowisk 64 i Miasto chciałoby 

stworzyć takie komfortowe warunki zarówno dla dzieci i młodzieży, jak i dla samych 

pracowników, jednak podstawą do zatrudnienia pomocy nauczyciela jest orzeczenie lub 

opinia Poradni a są one wydawane na różne okresy. Dodał, że pomoce nauczyciela to nie 
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tylko przedszkola, ale też szkoły podstawowe i Specjalny Ośrodek Szkolno-Wychowawczy. 

Jeśli chodzi o szkoły podstawowe to są to placówki feryjne, czyli osoba musiałaby być 

zatrudniana również w czasie, kiedy nie wykonuje pracy, do której została zatrudniona. 

Podobnie sprawa wygląda w przedszkolach. Zwrócił też uwagę na to, że większość osób ze 

względu na krótki czas zatrudnienia to osoby zarejestrowane w Powiatowym Urzędu Pracy, 

co przekłada się również na oszczędności dla Miasta.  

 

Jarosław Schabieński dodał, że to tylko pokazuje mocniej skalę problemu i jego zdaniem 

trzeba go rozwiązać na korzyść pracownika, który jest w bardzo trudnej sytuacji. 

 

Zdzisław Przełomiec powiedział, że jeśli chodzi o wątek Placu Marii Konopnickiej i wątek 

parkingu przy „Plazie” Zastępca Komendanta Miejskiego Policji podinsp. Daniel 

Szymanowicz nie mógł uczestniczyć w posiedzeniu sesji do końca, jednak prosił o 

przekazanie kilku komunikatów. Jeśli chodzi o bezpieczeństwo na Placu Marii Konopnickiej 

latem skierowano tam więcej patroli niż rok wcześniej, jednak samych interwencji było 

mniej.  

Następnie przekazał, że jeśli chodzi o interwencje w okolicy „Plazy” są doraźne, dotyczą np. 

nieprawidłowo zaparkowanych samochodów. Dodał, że Policja też potwierdza, że parking w 

„Plazie” staje się coraz bardziej pusty.   

 

Następnie odniósł się do wypowiedzi Marka Zborowskiego-Weychmana dotyczącej 

ograniczania ilości zużywanego papieru.  Zaproponował, aby radni, którzy z jakichś 

powodów muszą dostawać papierową wersję dokumentów zgłaszały to. Dodał, że trzeba 

zrobić wszystko, aby ograniczyć wysyłanie w wersji papierowej programów, strategii, 

miejscowych planów i tego, co można pobrać ze strony lub posłużyć się nimi w Biurze Rady 

Miejskiej.   

 

Mariola Karpińska powiedziała, że chciałaby wrócić do wypowiedzi Kamila Klimka 

odnośnie skargi mieszkańca. Powiedziała, że została oddelegowana do sprawdzenia skargi. 

Była ona napisana przez starszego człowieka, który stawał w obronie syna. Następnie 

podkreśliła, że podczas swojej wcześniejszej wypowiedzi tylko przypomniała co jest misją 

urzędników, radnych. Powiedziała również, że jest zasmucona interpretacją Naczelnika 

Wydziału Komunikacji, który dziękował za uznanie skargi za bezzasadną a później 

rozpowszechniał – jak określiła – nieprawdziwe rzeczy. Dodała, że skarga była trudna i 

podziękowała za zaangażowanie radcy prawnemu i wsparcie w tej sprawie.  

 

 

Ad pkt. 42 

Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że następna sesja 

planowana jest 26 października br. Kończąc XLIX sesję Rady Miejskiej podziękował 

gościom, Prezydentom, Skarbnikowi oraz radnym za uczestnictwo, aktywny udział. 
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Na tym protokół zakończono. 

      

  

Przewodniczący 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

 

Zdzisław Przełomiec 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Protokół sporządziła: Anna Przybycień 

 

Podinspektor w Biurze Rady Miejskiej Urzędu Miejskiego w Suwałkach  


